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INFORMACE O ČINNOSTI ORGÁNŮ MĚSTA 
OD 15. 10. 2020 DO 15. 11. 2020

RADA MĚSTA:

POZVÁNKA
Dovolujeme si vás pozvat na dvě akce novopackých 
turistů. Vánoční výstup na Kumburk se uskuteč-
ní dne 29. prosince 2020. Tradiční sraz je v 10 hod.
u novopacké sokolovny. Tato závěrečná akce se bude 
konat jen v případě rozvolnění, či ukončení současné-
ho nouzového stavu nákazy covid-19.
Na příští rok 2021 chystáme 11. ledna již 51. roč-
ník hvězdicového pochodu Přechod Staropac-
kých hor, s průchozí kontrolou v restauraci Staro-
packá sokolovna ve Staré Pace od 9 hod. I tato naše 
první akce příštího roku je závislá na okolnostech,
o kterých píši výše i na otevření restaurací. 
Přejme si, ať se vše pozitivně vylepší a na oba turistic-
ké výšlapy Vás srdečně zveme. 

KČT Nová Paka

ÚSSM:
• schvaluje přije�  pana Fran� ška Brečky a Věry Brečkové, oba 

bytem Nová Paka, do Domova pro seniory. 
• schvaluje výpůjčku bytu č. 5 v Jiráskově 1830, Nová Paka, po 

dobu nepříznivé epidemiologické situace, pro ÚSSM Nová 
Paka. 

Majetky:
• schvaluje přidělení bytu č. 1, na adrese Nová Paka, Haranto-

va 399, paní Zdeňce Podobské, bytem Nová Paka.
• schvaluje přidělení bytu č. 11 v domě čp. 106 Heřmanice, 

Nová Paka, panu Ivanu Kovachovi, na dobu určitou do 31. 1. 
2021, s podmínkou zaplacení peněžité jistoty ve výši trojná-
sobku měsíčního nájemného.

• schvaluje přidělení bytu č. 14 v domě čp. 106 Heřmanice, 
panu Jiřímu Červenému, trvalý pobyt Nová Paka, na dobu 
šest měsíců od uzavření nájemní smlouvy a s podmínkou 
zaplacení peněžité jistoty ve výši dvojnásobku měsíčního 
nájemného. 

• schvaluje uzavření smlouvy o právu provést stavbu – ulo-
žení op� ckého kabelu na pozemcích ve vlastnictví města 
Nová Paka, k. ú. Nová Paka: 3972/1, 1939/6, 1939/5, 1941/2, 
1939/4, 1941/1, 3973/3, 3973/1, 3973/4, 4083/1, 3626/1, 
4196/61, 4196/2, 4196/42, 4220/2, 4196/63, 4196/51, 
4196/3, 4135/3, na pozemku k. ú. Studénka u Nové Paky: 
105/24, ve prospěch investora Davida Ryby - HTN.cz, za pod-
mínek stanovených smlouvou.

• schvaluje poskytnu�  náhrady ve výši 14 559 Kč, Státnímu 
pozemkovému úřadu, IČ 01312774, za nedodržení podmínek 
bezúplatného převodu pozemku dle smlouvy z 15. 4. 2002.

• doporučuje zastupitelstvu města schválit změnu termí-
nu uzavření kupní smlouvy do 31. 12. 2023, dle Smlouvy 
o smlouvě budoucí kupní ze dne 8. 7. 2019, uzavřené mezi 
městem Nová Paka jako budoucím kupujícím a paní Danou 
Malinovou jako budoucí prodávající.

• schvaluje uzavření smlouvy s Technickými službami Nová 
Paka, IČ 60114584, o údržbě venkovního prostoru autobu-
sového nádraží v Nové Pace.

• schvaluje uzavření smlouvy s TermoReal s.r.o., IČ 25961004, 
o správě budovy autobusového nádraží v Nové Pace.

• schvaluje uzavření smlouvy o právu provést stavbu kanali-
zační přípojky na pozemcích parc. č. 3616/20 a 3616/46, k. 
ú. Nová Paka, město Nová Paka souhlasí s připojením do ka-
nalizace, stavebníkem je Ing. David Mužíček.

• souhlasí s uzavřením nájemní smlouvy na užívání zařízení na 
pozemku parc. č. 3620/2, k. ú. Nová Paka, v majetku města 
Nová Paka, pro umístění reklamního banneru ve prospěch 
Zdeňka Barka. Cena za umístění reklamního banneru se sta-
novuje 1200 Kč/m2 plochy/rok.

Dotace a veřejnoprávní smlouvy:
• schvaluje dotaci 10 000 Kč pro Český svaz včelařů ZO Nová 

Paka, IČ 70634717, na úhradu léčiv, laboratorní vyšetření a 
činnost s � m spojenou.

Veřejné zakázky a inves� ce: 
• schvaluje smlouvu o autorském dozoru s Ing. arch. Janou 

Janďourkovou Medlíkovou, Liberec, IČ 76092119, na stavbu 
„Nízkoprahový klub Novopacko“.

• schvaluje Smlouvu o zhotovení projektové dokumentace a 
obstarání souvisejících záležitos�  na akci: „Rekonstrukce le-
dové plochy včetně technologie na zimním stadionu Nová 
Paka“ se zhotovitelem CODE spol. s r.o., Na Vrtálně 84,
 530 03 Pardubice, IČ 49286960.

• schvaluje Příkazní smlouvu mezi městem Nová Paka, Dukel-
ské náměs�  39, 509 24 Nová Paka, IČ 00271888, a Petrem 
Zlatníkem, Stará Paka, IČ 76406903, týkající se stavby „Níz-
koprahový klub Novopacko“. 

• schvaluje dohodu o podmínkách provedení záchranného 
archeologického výzkumu, týkající se stavby „Nízkoprahový 
klub Novopacko - II. zadání“, s Regionálním muzeem a galerií 
v Jičíně, IČ 00084549.

• schvaluje Smlouvu o zhotovení projektové dokumentace a 
obstarání souvisejících záležitos�  na akci: „Přístavba domo-
va seniorů Nová Paka“ se zhotovitelem Ing. arch. Mar� nem 
Doubkem, Nová Paka, IČ 73790885. 

• schvaluje Dílčí smlouvu o poskytování služby se společnos�  
Vodafone Czech Republic a.s., IČ 25788001 - internet na ter-
minálu hromadné dopravy v Nové Pace.

• schvaluje Dílčí smlouvu o prodeji a pronájmu zboží se spo-
lečnos�  Vodafone Czech Republic a.s., IČ 25788001 - inter-
net na terminálu hromadné dopravy v Nové Pace.

• schvaluje Smlouvu o náhradě za zásah do komunikací, týkají-
cí se díla „Reko MS Nová Paka – Ruská – I. etapa“, se společ-
nos�  LBtech, a.s., Litomyšl, IČ 15035808. 

Úplná znění zápisů a usnesení RM a ZM
na www.munovapaka.cz



3číslo 12

Jirka Čejka...
(malá vzpomínka...)
Tak Jirka... Nikdy jsem si nemys-
lel, že tenhle veselý člověk bouch-
ne těmi dveřmi tak náhle. Jednou 
mi věnoval obrázek odpočívajícího 
kocoura a říká: "Člověk si musí najít 
trochu toho klidu a je jedno, jestli to 
je v Krkonoších anebo v Paříži... Po-
hlédnout a kochat se tou krásou ko-
lem sebe a dát si nějaký dobrý vínko. 
Vyhnout se velkým hloupým lidem, 
nenechat se odradit, když ti  o něco 
jde... A blbost z hlavy vypusti t, asi 
tak..."
Když jsem se vrá� l do muzea, tak 
když jsem ťukal na jeho "kabinet", 
oslovoval jsem ho "pane doktore", 
říkal jsem, že si ten čestný doktorát 
zaslouží, už jen proto, že je... A když 
jsme spolu vedli nějaký ten hovor, 
šibalsky se pousmál a vždy něčím 
překvapil... Dokázal rozvést jakýko-
liv příběh, slovo se stalo skutečnos� , 
srandu nikdy nezkazil... byl to dobrý 
nahrávač...
S Jirkou to bylo veselý, ale bez Jirky 
to musí být veselý taky, vždyť on by 
si to tak přál...

Ivo Chocholáč

Na stránce je použit fotografi cký portrét Jiřího Čejky, který pořídil v srpnu 2014 Jaromír Typlt.
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Ztra� l jsem jedinečného spolupracov-
níka, uvědomil jsem si ve čtvrtek 12. 
listopadu při smutné zprávě, že zemřel 
Jiří Čejka. Ochotně mi pomáhal, kdykoliv 
jsem potřeboval získat nějaký obrazo-
vý doprovod k přednáškám nebo časo-
piseckým připomínkám novopackých 
autorů. Nezapomenu na to překvapení, 
když pan Čejka pro můj literární pořad 
o Josefu K. Šlejharovi v knihkupectví 
Bohunky Korbelářové připravil dokonce 
i samostatnou výstavu archivních foto-
grafi í ze života tohoto spisovatele. Stálo 
mu to za to i na ten jediný večer! 
A podobně vycházelo především 
z jeho vlastního nadšení, když v návaz-
nos�  na různá výročí krátkodobě obmě-
ňoval archivní snímky v expozici muzea, 
kde působil i jako průvodce. Na tom, 
aby se významné novopacké osobnos�  
nevytra� ly z pamě�  zdejších obyvatel, 

Jiřímu Čejkovi opravdu záleželo. Konec-
konců i čtenáři Achátu z toho mohli těžit, 
když se k nim díky jeho článkům pravi-
delně dostávalo jakési místní „kalendári-
um“.
Jiřího Čejku jsem ale především vnímal 
jako zaníceného ochránce té mimořádně 
cenné, ale u nás bohužel stále přehlížené 
sbírky medijních kreseb, díky níž se při-
tom Městské muzeum v Nové Pace stalo 
evropsky známým pojmem. Podle svých 
sil se Čejka snažil sbírku zpracovávat 
a alespoň částečně vylepšovat i nevy-
hovující podmínky, za kterých je dosud 
uchovávána. Dobře cí� l, že dlouhodobá 
lhostejnost je pro ni nebezpečná stej-
nou měrou jako různé ukvapené nápady 
nebo nevraživost vytrvale zaznamená-
vaná ze strany některých náboženských 
obcí. 
Osobně jsem Jiřího Čejku poznal bohužel 

jen málo. Nejčastěji mi od něj přicházely 
e-maily s obrazovými přílohami, za něž 
mu pak o� skovala poděkování například 
literární revue v Souvislos�  v číslech vě-
novaných Janu Opolskému nebo Josefu 
K. Šlejharovi. Víc nás propojilo až to, když 
mě loni na podzim požádal o názor při 
výběru svých fotografi í na výstavu, kte-
ré se už ale nedožil. O jeho předčasném 
odchodu jsem se dozvěděl od jednoho 
z jeho blízkých přátel. Připojeno bylo 
několik působivých vět o tom, „jak si vy-
chutnával svoje doutníky, jak mu temně 
zářily jeho modré oči, jak měl rád svoje 
včely“. 
Jiří Čejka byl až podivuhodně skromný 
a neokázalý. Jeden z těch vzácných lidí, 
na které se dá vždycky obrá� t – a proto 
ještě mnohokrát pocí� me, jak nám chy-
bí.

Jaromír Typlt

ABY SE NEZAPOMNĚLO 

Dost těžko se mi píší tato slova a i slo-
va následující. Znali jsme se v různě in-
tenzivních obdobích, a s � m spojenými 
zájmy, snad půl stole� . Pak tu byla ještě 
jedna věc, Jirka se narodil 2. května a já 
10. května, oba v suchém roce 1947.
Jirka měl své rodné město moc rád a měl 
proto zděděné všechny předpoklady, 
jeho otec Zdeněk Čejka st. (9. 7. 1910 – 
13. 2. 1999) se narodil jako druhý syn 
dědičnému poštmistrovi Eduardu Čejko-
vi na Staré poště, v budově, která stáva-
la v místech dnešního Penny Marketu. 
Po svém otci Jiří podědil, spolu se svým 
starším bratrem Zdeňkem, lásku k fo-
tografi i. Jejich otec ve třicátých letech 
minulého stole�  Fotoklub spoluzakládal 
a oba synové v něm byli ak� vní dlouhá 
léta, Jirka jej vedl, tuším do roku 2003, 
více než dvacet let.
Poznali jsme se nejdříve přes sport, byl 
výborným volejbalistou a brankářem 
packého oddílu kopané, potom to bylo 
přes zmíněné fotografi e a historii naše-
ho města. Především tahle skutečnost 
vedla k tomu, že jsem ho počátkem roku 
2001 přijal na místo dokumentátora 
v našem muzeu, které jsem tehdy vedl. 
Pokud si pamatuji, absolvoval maturitou 
v roce 1966 SPŠ elektrotechnickou v Jičí-

ně. Po vojně byl zaměstnán v SSaZ, kde 
byl vedoucím propagace od roku 1976 
do poloviny devadesátých let, pak byl asi 
pět let soukromým podnikatelem v ob-
las�  polygrafi e a fotografi e. K tomu se 
jistě hodilo studium výtvarné fotografi e 
v letech 1978–1980 na Lidové konzerva-
toři v Hradci Králové a při práci v našem 
muzeu absolvování Školy muzejní prope-
deu� ky ve školním roce 2002/2003. 
Vím, asi všechny tyto údaje se do vzpo-
mínky nehodí, ale je dobré některé věci 
vědět. Zažili jsme spolu při práci v muzeu 
neuvěřitelné věci, poznali různé lidi, po-
chopili některé souvislos� , které mi Jir-
ka fotografi í odhalil. Zažili jsme i mnoho 
legrace, dík Jirkovu mys� fi kátorskému 
talentu, kdy s vážnou tváří dokázal vy-
právět věci, které neznalé uvedly v úžas, 
ale především sednu�  si na lep. Pro Jirku 
to byla jakási sondáž lidí, která mu asi 
pomáhala třídit různé osobnos� . Bylo 
fajn, že jsem textem mohl doplňovat 
jeho fotografi e a častěji on doplňoval 
mé texty. To se týkalo publikační, vý-
stavní, dokumentační, ale i přednáškové 
činnos� . Jirka se také zabýval vyhledává-
ním zejména fotografi ckého materiálu 
v různých oblastech života našeho měs-
ta. Výsledky také vystavoval, promítal je 

s doplňujícím slovem, ale k jeho c�  ještě 
patří, že veřejnost seznamoval s boha-
tým fotografi ckým a fi lmovým odkazem 
svého otce. Pracovně i soukromě jsme 
jeden druhému ukazovali místa, která 
má jeden i druhý rád. V této souvislos�  
si uvědomuji, jak se Jirkovi vždycky roz-
zářily oči, když vyprávěl o chatě u České 
Proseče, o včelaření a různých recesis-
� ckých akcích, které tam jako správný 
milovník života pořádal. Stejně tak šťast-
ně v posledních létech působil, když se 
chystal za dcerou Věruškou do Paříže. 
Pro mě laika byly poučné i Jirkovy glosy 
k hudbě, kde jsem vycí� l veliký vliv jeho 
ženy Věry.
Jirka nám odešel, nechce se tomu věřit. 
Při psaní těchto řádek jsem se párkrát 
přis� hl, že hledám mobil a chci se ho 
na něco zeptat… Proč jsem se nezeptal 
i na jiné věci dřív? Odešel 12. listopadu 
doma mezi svými. Paní Věra bude vidět 
stále Jirkovy krásné modré oči z posled-
ní chvíle, stejně jako já jeho přivřené oči 
stále hledajícího, báječného fotografa 
a především člověka. 

Miloslav Bařina

ODEŠEL JIRKA ČEJKA…

Redakční rada Achátu vyjadřuje upřímnou soustrast rodině Jiřího Čejky, skvělého člověka a našeho bývalého 
kolegy, který svými unikátními fotografi emi i znalostmi historie dokázal Achát vždy významně obohati t.
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Letošní podzim změnil život snad každé-
ho z nás. Zasáhl i přípravy Kašpara, Me-
lichara a Baltazara na tradiční lednovou 
koledu. 
Rádi bychom Vás proto seznámili s � m, 
jak by mohla Tříkrálová sbírka v lednu 
2021 vypadat. Pokud sbírka proběhne, 
musí bezpodmínečně respektovat ak-
tuální stav pandemie a rozsah vládních 
opatřeních. Odhadovat tyto skutečnos�  
je ale velmi náročné, proto se v těchto 
dnech připravuje několik variant. 
V případě menšího počtu koledníků 

nebudeme moci navš� vit všechny do-
mácnos� , které se na ně každoročně 
těší. Navíc, pokud bude probíhat kole-
da po jednotlivých domácnostech, kaž-
dý král bude mít velmi pravděpodobně 
i roušku. Ostatně to již ukazují první 
upoutávky, které jsou na našem webu. 
Pokud bude situace ohledně pandemie 
nepříznivá, budou připraveny i jiné for-
my Tříkrálové koledy. Jednou z dalších 
variant může být, že koledníci budou 
v rámci obce, města stát na jednom ur-
čeném místě, a kdo bude ch� t, bude se 

moci zastavit. Možná pus� me koledu 
do místního rozhlasu s informací, kde se 
bude nacházet kasička, a kde si budou 
lidé moci vyzvednout již tak populární 
samolepky na dveře. Aktuálně se dokon-
ce chystá i on-line kasička. 
Každopádně tři králové se na Vás již dnes 
těší a veškeré informace postupně zve-
řejní na našem webu:
www.charitajicin.cz nebo facebooku.
h� ps://jicin.charita.cz/jak-pomahame/
trikralova-sbirka/

Bc. Šárka Barešová, vedoucí

Dobrovolnické centrum 
17. listopadu 861, Jičín 506 01

dobrovolnici@charitajicin.cz 
tel.: 733 741 692

TŘÍKRÁLOVÁ KOLEDA LETOS JINAK?

 
 
 
 
 
 

 
Oblastní charita Jičín                                                                                                                                                                             Nízkoprahový klub RELAX 
Sídlo: Na Jihu 553                                                                                                                                                         Masarykovo nám. 1, Nová Paka 509 01 
Kancelář: 17.listopadu 861 Jičín 506 01                                                                                                                                     tel.: 736 511 556, 731 646 979 
tel.:  605 521 429 | www.charitajicin.cz                                                                                                                                                       relax@charitajicin.cz 

NEMÁŠ DOMA KLID NA VÝUKU? 

DohaduJEš se SE SOUROZENCI O 

POČÍTAČ? 

NZDM RELAX JE TU PRO TEBE!! 

Nabízíme možnost trávit u nás čas během 

distanční výuky, můžeš si přinést vlastní 

počítač nebo využít náš. K dispozici je pět 

rozdělených místností.  

Vzhledem k omezené kapacitě klubu, je nutná 

předchozí domluva na facebooku, instagramu 

nebo telefonu  

KONTAKTY 
Facebook: Nízkoprahový klub Relax 

Instagram: nzdm_relax 
Skype NZDM Relax 

E-mail: relax@charitajicin.cz 
Telefon: 736511556 

Adresa: Masarykovo náměstí 1, Nová Paka 

NOVOPACKÝ 
RELAX POMÁHÁ 
DĚTEM S VÝUKOU

Nízkoprahový klub pro dě�  a mlá-
dež Relax v Nové Pace funguje i bě-
hem nouzového stavu. Jeho nabídka 
je však opro�  běžnému režimu po-
změněná. 

V současné nelehké době nabízíme 
mimo jiné podporu dětem a mla-
dým lidem, kteří si nevědí rady s di-
stanční výukou. Poskytujeme připo-
jení k WiFi i zapůjčení notebooku, 
radíme s přihlášením k výuce, � sk-
neme a skenujeme úkoly, douču-
jeme, ale myslíme i na odpočinek 
v podobě her či tvoření.
Jsme rádi, že můžeme pomáhat 
a především, že je o naši službu zá-
jem. Některé dě�  k nám docházejí 
dopoledne, aby se s naší pomocí 
spojili s paní učitelkou nebo panem 
učitelem a spolužáky. Jiné dě�  zase 
přicházejí v odpoledních hodinách, 
aby využily naší pomoci při psaní 
domácích úkolů.

V případě potřeby nás můžete kon-
taktovat na tel.: 736 511 556 a po-
můžeme s výukou i Vám.



6 ACHÁT - měsíčník pro občany Nové Paky a okolí

Gratulujeme
paní Haně Truncové

Hana Truncová, členka novopacké pobočky Konfede-
race poli� ckých vězňů, byla 17. listopadu 2020 vyzna-
menána Cenou Pamě�  národa. Za pomoc ohroženým 
lidem při přechodu hranic v 50. letech byla uvězně-
na. 30 let přednáší o této době na školách a pracuje
v KPV.  Gratulujeme. 

Za KPV Věra Pavlovcová
Přátelé KPV Nová Paka

Blíží se konec roku 2020 a Život bez ba-
riér, z. ú. vybral generálního dodavatele, 
který bude realizovat stavební úpra-
vy objektu kláštera v Nové Pace. Tento 
dlouho připravovaný projekt v nákla-
dech více než 100 mil. Kč bude hrazen 
zčás�  z dotací evropských fondů, dota-
cí Města Nová Paka a fi nančním darem 
Královéhradeckého kraje. Do dvou let by 
se mohly otevřít prostory čás�  kláštera 
pro poskytování sociálních a doplňko-
vých služeb. 
Celý rok 2020 byl rokem, kdy se podařilo 
Životu bez bariér zajis� t pro klienty so-
ciální služby. Sociální poradenství, denní 
stacionář nebo sociální rehabilitaci pra-
videlně v průběhu roku navš� vilo více 
než 100 klientů s různým typem zdra-

votního pos� žení a seniorů. Půjčovna 
kompenzačních pomůcek byla službou, 
kterou využili lidé po úrazu nebo v době 
nemoci. Velkou klientelou byli laicky 
pečující, kteří kompenzační pomůcky 
zapůjčili pro své blízké vracející se z ne-
mocnic. Chráněné dílny měly po celý 
rok napilno i v době pandemie, kdy šité 
roušky z bavlny pomohly mnoha lidem. 
Snad jen sportovní nebo prodejní akce 
nebyly podle plánu, protože tento rok 
2020 byl jiný než roky předchozí. Nelze si 
nepovšimnout, že do března 2020 jsme 
všichni žili tak nějak báječně. Nastal snad 
zlom, protože začala celosvětová nevidi-
telná válka? Kdo je ale nepřítel? Není vi-
dět, není cí� t, nelze jej nahmatat, není 
slyšet. Neboří domy, nehoří, ale je všu-

de kolem nás. Nežijeme jako dřív, bojí-
me se potkávat jeden druhého, dotýkat 
se. Přestali jsme se usmívat, scházet se, 
bavit se, cestovat. Doba je jedno velké 
omezení, nevidíme si do tváře, nevíme, 
zda po rouškou uvidíme úsměv toho dru-
hého. V médiích vidíme jen nega� vní re-
portáže nebo čteme na sociálních sí�  jen 
katastrofi cké scénáře, anebo ne zrovna 
v� pné komentáře. Nelze očekávat, že se 
všechno vrá�  do starých kolejí a pokud 
ano, bude to trvat hodně dlouho. V nás 
všech pandemie zanechá příchuť stra-
chu, obavy, nejistoty. 
Nostradamus, francouzský lékař a astro-
log, se proslavil hlavně � m, že předpo-
vídal budoucnost. Spousta Nostradamo-
vých předpovědí byla velmi přesná, ně-
které z nich naopak vůbec ne. Podle slov 
jeho předpovědi měl být rok 2020 plný 
strachu, utrpení, přírodních katastrof, 
válek, povodní a útoků. Něco na tomto 
proroctví asi bude. Nastává jiná doba, 
to ale neznamená, že si každý z nás ne-
najde alespoň malé pozi� vní zážitky. Asi 
všichni budeme muset začít žít trochu ji-
nak. V mnohém se uskromnit, mít radost 
i z drobnos� , být více tolerantní a přát si, 
abychom se dočkali doby, kdy bude lépe. 
Není nic důležitějšího, než do roku 2021 
popřát všem hlavně zdraví.

Jitka Fučíková, ředitelka

PRO ROK 2021 HLAVNĚ ZDRAVÍ 

CENTRUM SASANKA – OSOBA 
POVĚŘENÁ K VÝKONU OSPOD
OSPOD, neboli orgán sociálně právní ochrany dě� , je mezi 
veřejnos�  znám spíše jako strašák, tzv. „sociálka“. Ve sku-
tečnos�  se jedná o ins� tut, jehož primárním cílem je zá-
jem dítěte, jeho pohoda a prospívání. Pracovníci Centra 
SASanka jsou na základě pověření Krajského úřadu KHK 
schopni zabezpečit výkon SPOD namísto sociálních pracov-
níků městského úřadu. V praxi to vypadá tak, že pracov-
ník městského úřadu vyhodno� , že v rodině se odehrává 
nějaká náročná situace, která má nega� vní dopad na vý-
voj dítěte. Pracovník Centra SASanka následně do rodiny 
dochází a pomáhá rodičům hledat cesty v jejich ob� žné 
situaci. Díky komplexnos�  služby jsme schopni do řešení 
situace zapojit také psychologa nebo rodinného poradce. 
V roce 2019 pracovníci Centra SASanka podpořili v rámci 
pověření k výkonu SPOD celkem 50 osob včetně dě�  ze 17 
rodin na Jičínsku. 
Ak� vity projektu jsou podpořeny z dotačního programu 
MPSV ze státního rozpočtu v oblas�  podpory rodiny.

Oblastní charita Jičín 

UPOZORNĚNÍ
uzávěrka dalšího čísla

je již 10. 12. 2020
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V pátek 18. září jsme hos� li setkání zá-
stupců všech projektů MAP na území 
Královéhradeckého kraje. Jako místo 
setkání jsme zvolili klenbový sál hradu 
Pecka. Na programu bylo vzdělávání 
v době pandemie, distanční výuka, ale 
také pravidla dotační výzvy na MAP III. 
Den předem se uskutečnil hravý semi-
nář pro pedagogy z území ve spolupráci 
s lektorkou Mgr. Veronikou Havelkovou. 
Tématem byly deskové a karetní hry a je-
jich využi�  v běžné výuce s cílem rozvoje 
matema� cké gramotnos�  žáků. Seminář 
umožnil pedagogům rozšířit si zásobník 
námětů pro oživení výuky. Deskové a ka-

retní hry mohou pomoci dětem k lep-
šímu pochopení učiva hravou formou, 
mohou napomoci upevnit a procvičit 
znalos�  a dovednos� , procvičit paměť, 
představivost, podpořit spolupráci mezi 
žáky a také utužit třídní vztahy.
Na jaře jsme museli kvůli pandemii od-
ložit promítání tolik diskutovaného fi lmu 
„V sí� “. Naštěs�  se nám promítání spolu 
s besedou podařilo zorganizovat v září. 
Za zajištění fi lmu a prostor děkujeme 
novopackému kinu. Promítání se konalo 
ve dvou dnech a zúčastnilo se ho přes tři 
sta žáků druhého stupně ze ZŠ Komen-
ského, ZŠ Husitská, ZŠ Stará Paka a ZŠ 
Pecka. Promítala se upravená verze ce-
lovečerního fi lmu „V sí� “, která je vhod-
ná pro dě�  od 12 let a má název „V sí� : 
Za školou“. Po fi lmu následovala beseda 
s preven� stou Policie ČR nprap. Ale-
šem Brendlem, do které se žáci ak� vně 
zapojovali. Řešil se nejen fi lm, ale také 
téma kyberbezpečnos�  obecně. Další 
informace o fi lmu spolu s radami pro 
dě� , rodiče i učitele najdete na webo-
vých stránkách fi lmu www.vsi� fi lm.cz. 
Na téma kyberbezpečnost plánujeme 
uspořádat besedu s odborníkem také 
pro veřejnost/rodiče. 
Po roce nás opět navš� vil vypravěč Mar-
� n Hak. 7. října proběhl ve spolupráci 
s Městskou knihovnou Nová Paka dru-
hý workshop pro pedagogy. Zaměřil se 
na to, jak lépe pečovat o vztahy ve tří-
dě a s žáky, jak učit v souvislostech, jak 
využívat emoce k lepšímu zapamatování 

apod. Pedagogové mimo jiné procvičili 
vypravěčské dovednos� , nácvik vyprá-
vění konkrétního příběhu nebo vyhle-
dávání příběhů a jejich zpracování pro 
zadané účely (např. projektový den). 
Vzhledem k vládním nařízením jsme 
museli zrušit řadu plánovaných akcí pro 
žáky, pedagogy i veřejnost. Většina byla 
přesunuta na příš�  rok (např. kurz práce 
na PC pro pedagogy MŠ ve spolupráci 
se Střední pedagogickou školou v Nové 
Pace), ale pokud to bude možné, pro-
běhnou online formou (např. beseda se 
spisovatelkou K. Smolíkovou pro žáky 4. 
a 5. ročníků ZŠ). Jednání pracovních sku-
pin a řídicího výboru probíhají dále, a to 
buď online prostřednictvím video kon-
ferencí, nebo korespondenčně e-mai-
lem. Sledujte webové stránky projektu 
na www.dsonovopacko.cz a faceboo-
kovou stránku Místní akční plán vzdělá-
vání Novopacko (www.facebook.com/
mapnovopacko), kde se dozvíte aktuální 
informace.

Za realizační tým projektu MAP 

Mgr. Barbora Murdychová

PODZIMNÍ AKTIVITY MÍSTNÍHO AKČNÍHO 
PLÁNU VZDĚLÁVÁNÍ NA NOVOPACKU

Workshop Nauč se vyprávět Beseda s preventi stou Policie ČR

Pomůcky k semináři deskových her
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ANKETA V ULICÍCH NOVÉ PAKY 
Zanedlouho vstoupíme do roku 2021. 
Jaký bude? Otázka, kterou si klademe 
doma, v práci, na cestách, prostě kde-
koliv. Co přejí někteří občané městu 
Nové Pace v příš� m roce, to byl záměr 
miniankety pořízené v minulých dnech.

Filip Krupka:
Aby se městu dařilo jako doposud. Bylo 
by dobré, kdyby pozornost byla zaměře-
na na občanskou vybavenost. Aby cesty, 
silnice byly v dobrém stavu. A díky za au-
tobusové nádraží. Myslím si, že by městu 
neuškodilo postavení obchodního centra 
na způsob McDonaldu.
Filip Meitnar:
Aby se už konečně vyřešil problém s ob-
chvatem města. Pomůže to hodně obča-
nům i městu.
Roman Tůma:
Hlavně hodně štěstí , ať se Pace daří 
ve všem. A především, ať máme spoustu 
zdravých lidí. 
Jiřina Prokopová:
Přeji našemu městu, ať jsou v něm jeho 
obyvatelé všichni zdraví, ať se nám ne-
moci vyhýbají. Paka je hezké město, ale 
je třeba, aby se udržovalo a dál vzkvéta-
lo.
Ivan Tůma:
Přeji obyvatelům Paky, nám všem, pře-
devším poziti vní mysl, to je základ, a ne-
gati vní testy na covid. A dále více kultu-
ry. Ať se nám konečně podaří dostavět 
Městské kulturní středisko.
Marie Valachová:
Ať se tady na Slovanech podaří městu 
vyřešit problém s prodejnou. Byl by to 
obrovský počin pro místní obyvatele, ze-
jména ty starší.

Tolik tedy anketa pořízená v polovině lis-
topadu 2020.

Oldřich Houška
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KORONAVIRUS ZNAČNĚ 
OMEZIL LETOŠNÍ ČINNOST 

SVAZU TĚLESNĚ POSTIŽENÝCH 
Jak nám sdělila jednatelka novopacké organizace Svazu tě-
lesně pos� žených Miluše Líbalová, tak vzhledem k opatře-
ním v souvislos�  s pandemií covidu-19 byla packá organiza-
ce nucena letos zrušit oblíbené kulturní i společenské akce, 
které v minulých letech úspěšně pořádala. 
Výbor organizace se omlouvá, že proto nemohl uskuteč-
nit zájezdy do Velichovek, Krkonoš a do Polska, ale ani 
uspořádat Májovou veselici a Posvícenské posezení. Nebyl 
uskutečněn ani velice oblíbený, každoročně pořádaný os-
midenní pobyt v termálním koupališ�  ve Velkém Mederu 
na Slovensku. Z každoročních osmi divadelních představení 
s� hli letos na začátku roku navš� vit pouze dvě. Osobní gra-
tulace k významným jubileím členů letos nahradili zaslaný-
mi dárkovými poukazy na nákup zboží.
Výbor packého Svazu tělesně pos� žených věří, že příš�  rok 
bude příznivější a bude tak možné uspořádat obvyklé akce, 
které v minulých letech přinesly členům, ale i nečlenům, 
hodně rados�  a osvěžení.

Míla Pour

PODĚKOVÁNÍ

Výbor Regionální organizace Novopacká seniorů 
ČR děkuje Městskému úřadu Nová Paka a redakci 
Achátu za podporu činnosti v roce 2020. Jedná 
se o bezplatné poskytnutí prostor v Nové Pace 
a finanční podporu Zimních her seniorů v Nové 
Pace. Velký dík patří za propagační materiály 
města, které slouží jako odměny při všech našich 
aktivitách.
Bohužel od března jsme většinu plánů – diva-
dla, lázně, rehabilitace, zájezdy do Polska aj. 
– vzhledem k situaci v ČR museli několikrát pře-
ložit a nakonec zrušit. S blížícím se koncem roku 
je nám opravdu smutno.
Na závěr Vám všem přejeme příjemné svátky vá-
noční v kruhu rodiny a přátel. Do nového roku 
2021 všem dle možnosti pevné zdraví a naději, že 
se v příštím roce vše vydaří.

Regionální organizace Novopacká
B. Hamáček
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Ještě než „zaschla barva“ na stavbě ter-
minálu, vzbudila nový rozruch horečná 
stavební činnost kolem staré školy u kos-
tela na Masarykově náměs� . Město tam 
zahájilo stavbu nízkoprahového centra 
pro dě�  a mládež. Tato akce je první eta-
pou rekonstrukce objektu školy vedle 
kostela. Tu město získalo darem od kraje 
se záměrem, že ji postupně vrá� me dě-
tem. Spodní dvě patra jsou z roku 1721. 
Horní patra byla přistavěna v roce 1889 
a objekt tehdy také získal svůj novorene-
sanční vzhled.
Město má zpracovaný projekt rekon-
strukce celé budovy od architektonické-
ho ateliéru Atakarchitek� . Ta má v bu-
doucnu sloužit převážně jako pobočka 
Domu dě�  a mládeže a spolkový dům. 
Rádi bychom však na ni v příš� ch letech 
získali dotaci, která by nám pomohla s fi -
nancováním.
Na nízkoprahový klub se již podařilo 
dotaci získat. Po rekonstrukci Komen-
ského ulice a výstavbě terminálu je to 
již tře�  akce ve východní čás�  centra, 
na kterou v posledních letech město 
získalo dotaci od Evropské unie. Ve vý-
běrovém řízení na zhotovitele zvítězila 

fi rma B.C.M. company z Vrchlabí s cenou 
16 192 556 Kč. Dotace z EU bude 90 % 
této částky. Stavba by měla být zprovoz-
něna do konce příš� ho roku.
Klub vznikne na místě přístavby v Miku-
lášské ulici a v cca 50 % přízemí budovy 
školy. Přístupová cesta bude mezi koste-
lem a budovou. Venkovní prostor bude 
upraven a vznikne zde i pobytová veřej-
ně přístupná terasa. V této první etapě 
proběhne i odvodnění a sanace vlhkos�  
severní strany objektu. Právě nezbytné 
podzemní a sta� cké práce jsou pro nás 
největším rizikem pro termín dokončení. 
Na stavbě již od jejího zahájení nepřetr-
žitě působí archeologové, kteří postup-
ně odkrývají jednotlivé vrstvy bývalého 
hřbitova podél kostela. Ten zde patrně 
existoval již od počátků města. Právě to-
hoto kostela se to� ž týká i první písemná 
zmínka o Nové Pace z 11. 10. 1357, kdy 
ke kostelu v Mladé Pace byl potvrzen 
kněz Pavel, namísto zemřelého kněze 
Václava. Hřbitov pak byl zrušen v druhé 
polovině 18. stole� . Možná nyní máme 
šanci dozvědět se i něco nového o histo-
rii našeho města.
Po dokončení rekonstrukce a přístavby 

zde bude působit nízkoprahový klub, 
který již několik let provizorně fungoval 
v téže budově o patro výše. Po dobu rea-
lizace stavebních prací není provoz klubu 
přerušen. Nyní je klub přesunut do uvol-
něných prostor po Komerční bance, ze 
strany Masarykova náměs� . Nízkopra-
hový klub poskytuje služby sociální pre-
vence pro dě�  a mládež ve věku od 8 
do 20 let. Cílem služby je zlepšit kvalitu 
jejich života předcházením nebo sníže-
ním sociálních a zdravotních rizik sou-
visejících se způsobem jejich života. Je 
to tedy vlastně klub pro dě�  a mládež, 
kde pod vedením zkušených instruktorů 
mohou účelně trávit volný čas po školní 
výuce. Působí hlavně preven� vně, a tak 
snižuje šanci, že se mládežníci dostanou 
na sces� . Důležitým aspektem je i mož-
nost si s vedoucími probrat své životní 
postoje, se kterými mohou mít problém 
obrá� t se na své rodiče. V minulých le-
tech se činnost klubu velmi osvědčila 
a nové dlouhodobé zázemí mu jistě na-
pomůže k naplnění jeho obecně pro-
spěšného poslání.

Josef Cogan

CO SE DĚJE VEDLE KOSTELA?
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V MKS TO OŽILO I V DOBĚ 
„COVIDOVÉ”! 

I přes téměř úplný zákaz kulturního života to v MKS oži-
lo. Díky kapele One&Half se na jeden den rozsví� la světla 
a do divadla se vrá� l život. Celý tento projekt byl posvě-
cen ze Státního fondu kinematografi e a za dodržení všech 
hygienických pravidel tak mohl vzniknout nový videoklip 
kapely One&Half.
První zmínky o kapele sahají až do roku 2012, avšak vznik 
kapely jako takové se datuje k podzimu roku 2018. Ka-
pelu One&Half tvoří čtyři kluci z Novopacka. Konkrétněji 
Petr Fól, Jiří Vágenknecht, Petr Morávek a Robert Hrnčíř. 
Na konci loňského roku vydala kapela své první album, 
které nese název Yell Low, což je taková anglická přesmyč-
ka, která může znamenat „žlutá“, ale také „křičet hlubo-
ko“. Kluci často hrají v Nové Pace a okolí, ale také vyjíždějí 
do vzdálenějších míst jako je například Praha, Liberec či 
Pec pod Sněžkou. V rámci Nové Paky jste mohli One&Half 
vidět a slyšet například na pivovarských Slavnostech Novo-
packého piva či v Jírových sadech v rámci novopacké pou� .
I kapelu zasáhla pandemie covid-19 a přišla o spoustu kon-
certů a příležitos� . Jako příklad lze uvést Pražský majáles 
či TULfest v Liberci. Kluci ale nezaháleli a věnovali se tvor-
bě nových písní. Rok od vydání alba Yell Low tak 11. 11. 
2020 vydali píseň ALL WE CRAVE, což lze do češ� ny přelo-
žit jako „Vše, po čem toužíme“. Frontman kapely Petr Fól 
říká: „Máme z toho opravdu velkou radost. Poprvé jsme se 
vydali do profesionálního nahrávacího studia a myslím, že 
výsledek stojí opravdu za to.“ One&Half k této písni vydali 
i videoklip, který se natáčel právě ve velkém sále novopac-
kého MKS. „Je to bezpochyby náš nejlepší klip a skvěle dopl-
ňuje a vysti huje samotnou píseň. Musíme určitě poděkovat 
všem, kteří se podíleli na tvorbě. Díky jejich profesionalitě je 
výsledek takový, jaký je a zároveň chceme poděkovat všem, 
kteří umožnili v této těžké době náš projekt uskutečnit,“ do-
plňuje Petr Fól.
Videoklip ALL WE CRAVE můžete shlédnout na portálu 
Youtube či na facebookových i ofi ciálních stránkách kapely 
One&Half.

Bc. Jiří Vágenknecht

Foto: Jan Frýba

Foto: Miloslav Frýba

Foto: Milan Mařas

KOMINÍK
Patrik Šulc

Frézování, vložkování, kontroly
a čištění spalinových cest

mobil: 731 805 571
e-mail: patasulc@seznam.cz
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Vzdejme úctu statečným lidem, kteří 
na válečných frontách i v odboji bojova-
li za svobodu a demokracii. Pomozme 
jim v dnešní době, kdy jsou právě oni 
silně ohroženi nemocí covid-19. Umož-
ňuje to veřejná sbírka u příležitos�  Dne 
válečných veteránů, kterou již šestým 
rokem pořádá nezisková organizace 
Post Bellum. Sbírka, jejímž tradičním 
symbolem je červený květ vlčího máku, 
se koná od 1. do 30. listopadu a její vý-
těžek bude věnován na sociální pomoc 
hrdinům 20. stole� . Samotný Den vá-
lečných veteránů připadá celosvětově 
na 11. listopadu.

Lidé mohou sbírku vzhledem k omeze-
ním v souvislos�  s epidemiologickou si-
tuací podpořit zejména online na 
www.denveteranu.cz. 
Přispět je možno libovolnou částkou, mi-
nimální doporučený obnos on-line je 50 
korun. Za každý příspěvek pak organizá-
toři sbírky zapíchnou symbolický květ vl-
čího máku na makové pole v Hradci Krá-
lové a Pardubicích. Ve zmíněných měs-
tech bude makové pole odhaleno 11. 
listopadu. V 10:00 v Pardubicích před 
Východočeským divadlem a v 15:00 
na Baťkově náměs�  v Hradci Králové. 
Makové pole se následně na místo vrá�  
30. 11., kdy se sbírka uzavírá.
„Chceme si navzdory všemu i v letošním 
roce, který nepřeje veřejným akcím, při-
pomenout lidi, kteří nasazovali svoje 
zdraví a životy v boji proti  totalitním reži-
mům. Právě maková políčka ve městech 
jsou symbolem naší úcty a vděku těmto 
statečným osobnostem. Zároveň bychom 
rádi vyzvali veřejnost, rodiny s dětmi či 
školy, aby se k nám připojili a zpestřili si 
domácí izolaci výrobou vlastního kvítku 
vlčího máku, který za ně vložíme do ma-
kového pole. Je to příležitost, jak napří-
klad dětem tento svátek představit,“ říká 
Mikuláš Kroupa, zakladatel a ředitel Post 
Bellum. 
Knihovny, kavárny, prodejny, úřady, 
muzea, informační centra a další místa, 
která se každoročně do sbírky zapojují, 
zůstávají letos pro zákazníky zavřená. 
Přesto se ale rozhodla sbírku podpořit – 
vyzvou své klienty a zaměstnance k pří-
spěvku on-line či k pořízení vlčího máku 
a dalšího zboží s mo� vem červeného 
kvítku na eshop.pametnaroda.cz.

Výtěžek sbírky pomůže prostřednictvím 
Centra pomoci Pamě�  národa konkrét-
ním pamětníkům. Díky němu zajis� -
me nákupy potravin, vyzvedávání léků 
i drobné pochůzky a umožníme senio-
rům tolik potřebný mezilidský kontakt 
telefonicky nebo písemně. 
Centrum pomoci Pamě�  národa vzniklo 
na jaře během jediného hek� ckého týd-
ne a naplnilo dlouhodobý záměr organi-
zace Post Bellum vzpomínky pamětníků 
nejen zaznamenávat, ale také hrdinům 
přímo a fyzicky pomáhat. Nabízí cílenou 
pomoc, telefonicky či písemně 3500 li-
dem, kteří svůj životní příběh svěřili Pa-
mě�  národa. Stovky z nich pomoc vyu-
žili už při jarní vlně nákazy koronavirem 
a znovu se na centrum obracejí nyní, kdy 
se situace opět výrazně zhoršuje.
„Každý by měl nyní pomáhat tam, kde 
může. A my máme nejblíže k pamětní-
kům, kterým vděčíme za příběhy, které 
nám svěřili. Nyní je čas jim vše oplati t. 
Proto prosím podpořte sbírku a zakup-
te si vlčí mák na www.denveteranu.cz,“ 
uzavírá Tomáš Heller, ředitel východo-
české pobočky Pamě�  národa.
Část peněz ze sbírky u příležitos�  Dne 
válečných veteránů poputují stejně jako 
v předchozích letech na dokumentová-
ní jejich příběhů a natočení vzpomínek 
ve veřejně přístupné databázi Paměť ná-
roda. Ta v současné době obsahuje � síce 
příběhů statečných lidí, mezi nimiž jsou 
veteráni z válečných front i z domácího 
a zahraničního odboje, partyzáni, účast-
níci pro� komunis� ckého odboje a další 
hrdinové, kteří se postavili totalitám 20. 
stole� .

Díky výtěžku sbírku v ročníku 2019 byly 
v archivu Pamě�  národa v posledním 
roce publikovány vzpomínky napří-
klad odbojářek Boženy Juroškové a Evy 
Štanclové. Peníze vybrané za vlčí máky 
v předchozích letech také umožnily dal-
ší desítky příběhů pamětníků přeložit 
do anglič� ny, doplnit o archivní materi-
ály či fotografi e a připravit tak, aby byly 
zpřístupněny široké veřejnos� , studen-
tům i badatelům nejen v oblas�  historie.
www.denveteranu.cz 
www.pametnaroda.cz
www.postbellum.cz 

Sbírka Pamě�  národa ke Dni válečných 
veteránů v roce 2019:
1 732 638 korun
233 zapojených měst a obcí
857 sbírkových míst
více než 620 dobrovolníků
58 200 rozdaných vlčích máků

Kontakt pro média: 
Jana Hanslíková 
e-mail: jana.hanslikova@postbellum.cz, 
Tel.: 777 578 926 

Co je a co dělá Paměť národa
Už téměř 14 let realizuje Post Bellum 
spolu s partnery - Českým rozhlasem 
a Ústavem pro studium totalitních reži-
mů - neziskový dokumentaris� cký pro-
jekt Paměť národa (www.pametnaroda.
cz). Ten sbírá auten� cké výpovědi pa-
mětníků nacis� ckého a komunis� ckého 
režimu a je dnes největší veřejnos�  pří-
stupnou sbírkou těchto příběhů v Evro-
pě. V archivu Paměť národa je přes 10 

VÁLEČNÍ VETERÁNI BOJOVALI ZA NAŠI SVOBODU. TEĎ POTŘEBUJÍ 
NAŠI POMOC ONI! ČERVENÉ KVĚTY POMOHOU HRDINŮM 
V NELEHKÉ DOBĚ KARANTÉNY
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� síc jmen, téměř 74 � síc fotografi í a sko-
ro 33 � síc audio- a videoklipů. Ze zdoku-
mentovaných vzpomínek a příběhů tvoří 
lidé z Post Bellum televizní a rozhlasové 
dokumenty Příběhy 20. stole� , knihy, 
výstavy, články v médiích a na sociál-
ních sí� ch, vzdělávací programy pro žáky 
a studenty a další. 

Proč vlčí máky?
Červený květ vlčího máku vyrůstal 
na hrobech vojáků, kteří padli v bojích 
1. světové války. Květy spatřil vyrůstat 
z hrobů a zákopů na fl anderských boji-
š� ch kanadský vojenský lékař, podplu-
kovník John McCrae. Ošetřoval mnoho 
zraněných a mezi umírajícími byl i jeho 
nejbližší přítel. Lékař napsal rukou 
na kousek papíru báseň: 
„Na polích ve Flandrech divoké máky                                                                        
                                                      rostou,
tam mezi kříži, řada za řadou.
Zde ležíme. Nahoře mezi červánky,
je možná slyšet zpívat skřivánky,
zde dole kanóny jen svojí píseň řvou… 
Náš boj však zase jiní převezmou.
Do vašich rukou dáme my teď svou
hořící pochodeň a vy ji neste dál.
Kdyby vám uhasla, vzpomeňte na náš
                                                             žal,
že jsme tu padli zbytečně. 
Jen máky porostou
na polích fl anderských.“

Lístek s verši John McCrae vytrousil 

z kapsy, zvedl jej důstojník a verše se 
mu zalíbily. Zaslal je do Anglie, kde je 
zveřejnili v časopise Punch a BBC. Báseň 
se proslavila. Vlčí mák se stal symbolem 
válečných veteránů a úcty k nim.

Proč je 11. listopad Den válečných ve-
teránů?
Dne 11. listopadu 1918 byl ve vlaku ne-
daleko francouzského města Compiègne 
příměřím ukončen do té doby nejkrva-
vější válečný konfl ikt, který přinesl utr-
pení a smrt milionů lidí. Datum konce 
první světové války se později stalo pa-
mátným Dnem veteránů a všech, kteří 
se v uniformě nebo civilu zapojili do boje 
za svobodu a demokracii. Tradice „vlčích 
máků“ se rozšířila především ve Velké 
Británii, USA a dále do dalších zemích. 
Komunis� cký režim v Československu 

o tuto tradici nestál. K evropské oslavě 
válečných veteránů se republika připo-
jila až v roce 2001, kdy byl 11. listopad 
i u nás ustanoven Dnem válečných vete-
ránů. 

Děkujeme partnerům sbírky v roce 
2020: 
Česká pošta 
Síť prodejen Relay
Síť prodejen Tesco
Carollinum 

Mediální partneři
Český rozhlas, hlavní mediální partner 
sbírky 
Forum 24
Radio 1

Paměť národa

ROK 2020 U PACKÝCH SKAUTŮ A SKAUTEK
Dobrý den, nazdar,
začátek roku byl přímo nad očekávání. 

Jako vždy začal Tříkrálovou sbírkou, 
na kterou Pačáci přispěli úžasnou část-
kou 143 329 Kč, za což Vám všem, kdo 
jste nevyhnali koledníky od prahu Vaší 
domácnos� , patří velký dík. Velké podě-
kování patří také všem, kteří se na této 
akci podíleli přímo fyzicky, a to jak svými 
chodidly, tak i zpívadly.
Další dobré zprávy na sebe nenechávaly 
dlouho čekat. Dostali jsme dotace na čin-
nost, rekonstrukce a inves� ce od Města 
Nová Paka a také od Královehradeckého 
kraje, a mohli začít s opravami klubov-
ny, rozšířením zázemí pro táborovou 
činnost a také rozšířením skladovacích 
prostor.
Ovšem slovy klasika „... prožíváme-li 
delší dobu idylu, přestaneme ji vnímat 
a osud by nám prokázal neocenitelnou 

službu, kdyby nás v takovou chvíli ale-
spoň dočasně vyhodil na mráz...“ Nás 
osud popadl za límec a začal nám ha� t 
jednu akci za druhou.
Tedy v lednu jsme s� hli ještě kino pro 
ty, kteří pomáhali s Tříkrálovou sbírkou, 
chatu Klášterku pro naše rovery a chatu 
v Rokytnici nad Jizerou pro všechny, kdo 
si rádi zaskotačí na sněhu. V únoru jsme 
se vrhli do kácení dřeva ve Valdově, ná-
sledně se řádně vytančili na plesu v Cen-
trálu a o poslední sobotě zaskotačili 
na karnevalu v klubovně. V březnu jsme 
s� hli už jen seminář „Stezkou - cestou 
necestou“ a akci pro rádce v Krkonoších. 
Bohužel v březnu také odešel jeden z na-
šich oldskautů Jindřich Zívr - Král. Poté 
následoval konec s víkendovou činnos�  
a posléze i se schůzkami během týdne 
a vše se začalo z fyzického kontaktu pře-
souvat do virtuálního světa.
Neuskutečnily se naplánované akce - 

chata ve Špindlu pro lyžaře všeho druhu 
a věku, chata Petráška pro rodiče a ve-
doucí, Ukliďme Česko, Oheň svatého Jiří, 
Kumburk - každoroční prvomájový vý-
stup, Voda na kánoích, Závody světlušek 
a vlčat, Běhání pro radost a Jahodnice - 
předtáborový relax. Všichni jsme jenom 
doufali, že tábory budou.
Ale všechno zlé, je pro něco dobré, 
proto jsme v rámci možnos�  nezaháleli 
a během jarního nevyužívání klubovny 
jsme zahájili plánované rekonstrukce. 
Výmalbu celé klubovny jsme tentokrát 
svěřili do rukou odborníka, pana Ondře-
je Krause, s jehož jednáním a prací jsme 
byli nadmíru spokojeni. Následovalo 
dovybavení sálu novými stoly a židlemi, 
dále vybavení kluboven novými úložný-
mi prostory, nákup skladovacích pro-
stor pro táborové vybavení a také úklid, 
na kterém se postupně vystřídali tak-
řka všichni, kdo měli ruce a nohy, všem 
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� mto děkuji. Jarní běsnění v klubovně 
zakončila výměna okapů a okapových 
svodů. Pořízení pě�  nových stanů byla 
již jen taková radostná třešnička. 
Samozřejmě se také připravovaly tábo-
ry, neboť víra a doufání nás neopus� ly 
a příprava tábora není hotová ze dne 
na den. Musí být promyšlenější než vlád-
ní opatření, neb vedoucí za své konání 
odpovědnost mají. Také probíhala hra 
pro celé středisko SAG, která vyvrcholila 
těsně před koncem školního roku.
Tábory proběhly, což je velice dobře, 
neboť právě tábor je vyvrcholením ce-
lého skautského roku, který začíná tak 
jako školní rok v září a je o tábor delší. 
Právě na táboře mají dě�  možnost vy-
zkoušet v praxi věci, o kterých si povída-
ly na schůzkách, případně na které není 
v průběhu roku čas nebo možnos� . No 
a také tábor je nejlepší možnost pro osa-
mostatnění dítka, které je mezi kamará-
dy, s kterými trávilo celý rok na schůz-
kách a výpravách, kteří mu s osamostat-
něním pomohou a mají i pochopení pro 
případné slzičky. Letos to byly i slzy do-
spělých, neb nás na konci táborů opus-
� la dlouholetá skautka Olina Kracíková 
- Šauga.
Nový skautský rok nás opět zas� hl připra-
vené, a proto jsme se s chu�  mohli pus� t 

do další činnos� . Přípravu jsme provedli 
již v srpnu, stanovili si plán na rok a ten 
začali uskutečňovat. Začal broušením 
a lakováním parketové podlahy v sále.
Září jsme zahájili prvními oddílovými 
schůzkami, obnovili družinovou činnost 
a stanovili, kdy se budeme scházet. Prv-
ní víkend byl věnován úklidu kluboven, 
my�  oken a vlastně všeho, co se umýt 
dalo, nakonec se doma umyli i �  co myli. 
No a � , kterým zbyly síly, zajeli pokořit 
Via ferratu Vodní bránu u Semil. Násle-
doval druhý víkend a opět uklízecí, ne-
boť jsme v sobotu Uklízeli Česko, v na-
šem poje�  tedy Novou Paku. Odpoledne 
jsme se účastnili slavnostního odhale-
ní pomníku novopackým letcům RAF, 
a to takřka všichni od nejmladších vlčat 
a světlušek, až po naše nejstarší old-
skauty. No a následovala neděle, která 
byla zase uklízecí, a to jsme uklízeli zno-
vu v klubovně, ovšem tentokráte sklepy 
a půdy, � mto děkuji městu a Technic-
kým službám za pomoc při likvidaci na-
šich „pokladů“.
Rozjezd skautského roku se pove-
dl na výbornou, a poté přišel říjen 
a my opět přerušili fyzické scházení se 
na schůzkách, přešli do OFF / Online 
a začali škrtat ve svých skautských diá-
řích. Memoriál rovera Kó� , Střediskový 

výlet, Východ slunce na Sněžce, Vopich, 
Výlet do Liberce a Víkendová výprava - 
to jsou akce co měly proběhnout v říjnu 
a listopadu.
Co nás čeká v prosinci uvidíme...
Pokud to bude možné, prosím připrav-
te se na to, že v lednu bude Tříkrálová 
sbírka, ať nám ten rok zase začne nad 
očekávání.

V tomto čase přeji všem klidnou a vese-
lou mysl a klidné a veselé Vánoce.

Luboš Jindřišek - Ježíšek
vůdce střediska Sopka

TŘÍKRÁLOVÁ SBÍRKA 

Nový rok zahajují skau�  pomocí při Tříkrálové sbírce, kte-
rou pořádá Charita Česká republika. Skau�  se pravidelně 
zapojují a chodí ve skupinkách po městě, aby popřáli lidem 
šťastný a požehnaný nový rok. Součás�  akce je sbírka, jejíž 
výtěžek putuje na pomoc lidem v nouzi.
Pokud to situace dovolí, budou koledníci v ulicích od
1. do 14. ledna a vy si budete moci poslechnout tříkrálovou 
koledu. V tuto chvíli za� m není známo, jakou formou se 
sbírka uskuteční. Jisté je, že koledníci nebudou moci chodit 
od domu k domu, jak jsme tomu byli zvyklí. V době, kdy píši 
tento článek, jsou známy dvě varianty. Jednou variantou 
je online přenos a přispívání přes elektronické pla� ormy. 
Druhou variantou je, že koledníci budou na veřejném mís-
tě, kam za nimi budete moci přijít.
Prosíme občany, aby se nenechali napálit v průběhu vá-
nočních svátků. Koledníky Tříkrálové sbírky poznáte vždy 
podle zapečetěné kasičky a průkazu s označením Charity, 
a to v období mezi 1. a 14. lednem 2021.
Sledujte stránky 
h� ps://www.trikralovasbirka.cz/ a
h� ps://novapaka.skau� ng.cz/.

Hezké Vánoce přeje za novopacké skauty

Jindra Beneš – Béňa

NEBERU  ÚPLATKY
Jsem senior. Těch 5000 Kč co mi při-
jde (na návrh premiéra, co z našeho 
bere a moci-ch� vě rozděluje) si ne-
mohu nechat, ani to neovlivní moje 
rozhodování ohledně příš� ch voleb. 
Peníze věnuji organizaci Junák-český 
skaut, středisko Sopka Nová Paka.
                                                                         

Mgr. Karel Hovorka, Nová Paka



15číslo 12

BETLÉMSKÉ SVĚTLO 

Přiblížil se konec roku 2020 a jsou 
tu opět Vánoce. Jednou z tradičních 
předvánočních akcí je Betlémské 
světlo.
Počátky tradice Betlémského svět-
la sahají do 11. stole� , období kři-
žáckých výprav. Několik mládenců 
z Florencie přísahalo, že když přežijí 
výpravu do Pales� ny za osvobození 
Betléma a Jeruzaléma, vrá�  se domů 
s plamínkem ohně z věčného světla, 
které hoří v betlémské bazilice. Mla-
díci se vskutku po několika letech 
objevili před branami města s hořící 
svící. To bylo těsně před Vánoci.
Novodobé poje�  Betlémského svět-
la vychází z dobročinné sbírky „Svět-
lo ve tmě“ v roce 1986 v Rakousku. 
Betlémské světlo bylo určeno jako 
poděkování všem, kteří pomáhají 
a přispívají zdravotně pos� ženým 
dětem.
Od roku 1989 je Betlémské světlo 
- symbol míru, přátelství a vánoční 
pohody rozvážen skauty po celé Ev-
ropě. 
Letošní předávání symbolu Vánoc se 
uskuteční trochu netradičně. Místo 
mezinárodního setkání v Rakousku 
se uskuteční 12. 12. online stream 
ekumenické bohoslužby v Salzbur-
gu. Předání světýlka se poté usku-
teční na hranicích sousedících států. 
V sobotu 19. 12. by se měl uskuteč-
nit rozvoz vlaky po celém Česku. 
Jaké budou časy příjezdů za� m ne-
víme, ale budeme to sledovat a svě-
týlko vám přivezeme do Nové Paky. 
Rádi bychom jej slavnostně přinesli 
do kostela sv. Mikuláše na náměs-
�  a pak na Štědrý den od 10:00 
do 12:00 se na vás těšili ve skautské 
klubovně v ulici Svatojánská. Snad  
to současná epidemiologická situa-
ce dovolí a popřejeme si krásné vá-
noční svátky osobně.

Sledujte stránky
h� ps://novapaka.skau� ng.cz/ a 
h� ps://www.betlemskesvetlo.cz/.

Hezké Vánoce
přeje za novopacké skauty

Jindra Beneš – Béňa

BUDOVA NA LETNÍM STADIONU DOSTALA 
NOVOU STŘECHU

Víceúčelová budova na letním stadionu se konečně dočkala nové kry� ny. TJ Nová 
Paka, z. s. jako vlastník nemovitos�  již od roku 2018 usiloval o rekonstrukci a mo-
dernizaci střechy, která je v rovném provedení s kry� nou z asfaltových lepenek 
z šedesátých let minulého stole� . S kompletní rekonstrukcí šaten se podařilo od-
stranit nefunkční komínové těleso a připravit střechu pro celkovou rekonstrukci 
a modernizaci s tepelnou izolací EPS 160 mm a hydroizolační střešní fólií Sikapla-
ne 15G, kterou se podařilo fi nančně zajis� t.

Na letošní rok vypsal Královéhradecký kraj poprvé inves� ční grant s 50 % dota-
cí a další část fi nancování jsme pokryli dotací od města Nová Paka a z vlastních 
zdrojů. Konečná celková inves� ce nás vyšla na 468 657 Kč.

Výkonný výbor TJ Nová Paka, z. s. chce � mto poděkovat vedení města Nová Paka 
a Královéhradeckému kraji za fi nanční podporu a fi rmě Vilimovský s.r.o. za kva-
litní provedení zakázky.

Za VV TJ Nová Paka, z. s.
předseda Josef Antoš
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ŠTIKOV

Ing. Tomáš Sedláček
A.Vitvara 136
Nová Paka-Štikov 509 01

tel.: 775 695 200

www.autotron.cz

kompletní servis o Vaše vozidlo včetně servisních prohlídek

ŠPIČKOVÉ VYBAVENÍ BOSCH

NÍZKOPROFILOVÉ PNEU, RUNFLAT PNEU

SPECIALIZACE NA ELEKTRONICKÉ VENTILKY

DIAGNOSTIKA

NOVĚ PROVÁDÍME PNEUSERVIS

Pneu zakoupené z e-shopů 
rádi přezujeme!

U nás s tím problém nemáme.
www.autotron.cz

NÍZKOPROFILOVÉ PNEU, RUNFLAT PNEU

SPECIALIZACE NA ELEKTRONICKÉ VENTILKY

ZIMNÍ RADOVÁNKY 
Bílá peřina pokrývá hory a údolí. Zim-
ní sporty převažují mezi dětmi - sjíždějí 
malé kopečky v barevných šálách a če-
picích, �  odvážnější se pouštějí z vršku 
na lyžích. Dospělí odjíždějí do zasně-
žených Krkonoš, aby zde prožili víkend 
na sjezdovkách. Také jezera a říčky zamr-
zají, aby uvítaly první odvážlivce na brus-
lích.
Blíží se nejkrásnější doba roku – Váno-
ce. Lidé shánějí dárky pro své nejbližší. 
Nastává doba rozjímání. Většina z nás se 
snaží začít lépe a radostněji nový rok.
Kéž by toto období přineslo jenom samá 
dobrá předsevze�  a pozi� va pro nás pro 
všechny!

Dana Kalfusová

Radim Kalfus
Advent

Zimní nastal večer, doma útulno je, 
když maminka se sklání k betlému.
Toť advent lásky mé! Však v světě boje
nás vedou k zlému spíš než dobrému.

Vy dobrému jen srdci věřte, děti !
Hle, jak vidíte na těch fi gurkách.
Ty nejlépe nám mohou pověděti , 
čí cesta vede před nebeský práh.
Však pohleďte, jak v mechu svorně spolu 
jdou pastýři a troubí vesele 
a z nebes výšin Hosana jim dolů
též přizvukují sborem andělé.

A lidem po boku, ach, jak to nocí svítí ,
je vidět bílé ovce, psy a housata.
A na ten průvod zavěšena třpytí  se
známá hvězda, celá ze zlata.

Tak každoročně poutníčkové ti ší
nás přibližují noci tajemné.
Jen z očí neztrati t ty jesle v skrýši, 
to závisí též od vás, ode mne...
Žel, mnohá srdce nikdy nepoznají, 
co v adventu je možno zvěděti , 
ta jenom sobě zpívají a hrají 
a na svůj oltář nosí oběti .

Tu maminka již zmlkla. Posléz vloží 
nám ruce do svých, jak jsme zti šeni.
Vy věřte ve velikou lásku Boží,
v ní radost je i pokoj, spasení.
Já za vás, děti  mé, se často modlívám, 
by z nástrah života, jež na vás číhají,
v bezpečí sluje Hvězda vedla tam,
kde vůl a osel v jesle dýchají...
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SLADKÉ SRDCE PRO DOMOV SENIORŮ

Těžká doba dává příležitost uvědomit si, 
jak moc dobře se máme, když jsme zdra-
ví a nemusíme sledovat žádného PSA. 
Jsou místa, kde je zapotřebí opravdu 
zatnout zuby a tvrdě makat, abychom 
tu dobu přečkali s co nejmenšími ztráta-
mi. Zejména v nemocnicích a například 
i v domovech seniorů. Tito „bojovníci 
v první linii“ jsou skutečnými hrdiny, kte-
ří si zaslouží úctu, obdiv, a pokud to jde, 
tak i vyjádření podpory či přímé pomoci. 
Bylo mi c�  zúčastnit se akce „Sladké 
srdce pro domov seniorů“ sdružení Srd-
cekvítek zaměřené na poděkování per-
sonálu Domova seniorů v Nové Pace, 
který odvádí v nelehké době obrovský 
kus cenné práce! Dobroty jsem mohl 
rozšířit alespoň o novou knihu pohádek 
a nástěnný kalendář. Nicméně to hlavní 
byly dorty vyrobené z prostředků sbírky. 
Kasičky byly umístěné v Hotelu Centrál a 
v prodejně COOP na sídliš� . 
K projektu mě přizvala Míša Militká, kte-
rá ve svém volném čase v domově vypo-
máhá, ač je zaměstnaná na plný úvazek 
ve škole. Vzácný to člověk! Více už krátký 
rozhovor: 

Jak se nápad podpory personálu domo-
va seniorů zrodil?
Měli jsme nutkání podpořit někoho v této 
nelehké covidové době. Ale nezbývalo 
než to pojmout jinak, než benefi čními 
akcemi, které máme teď zakázané dělat. 
Nechtěli jsme jen sedět a koukat, když už 
máme tu možnost prostřednictvím Srd-
cekvítku pomáhat. Od toho tu náš spolek 
je.

Jak je sbírka úspěšná a do kdy potrvá?
Se sbírkou jsme spokojení. Lidičky posí-
lají peníze na účet, dávají je do kasiček 
a náklady na výrobu dobrot to pokrývá. 
Dokonce se ozývají i zájemci, kteří něco 
upečou doma. To využijeme určitě pro 
lidi z Domova seniorů Mladé Buky, kteří 
nás oslovili a mají o naši pomoc zájem. 
Sbírku chceme ukončit v půlce prosince, 
abychom mohli předat poslední sladký 
doping společně s vánočními přáníčky 
před Vánocemi.
Ty sama pracuješ v domově seniorů ve 
svém volném čase, což je obdivuhodné. 
Jak to zvládáš? A jaké jsou Tvé dojmy
z takové práce?
Od dvaceti  let jsem pracovala pár let na 
LDN v Nové Pace v Klášteře, tam jsem zís-

kala praxi a chtěla jsem ji teď nabídnout 
v domově, takže jsem věděla, do čeho 
jdu. Ale i tak je to těžké. Stáří si ale za-
slouží respekt a úctu. Taky budeme jed-
nou potřebovat třeba tu samou péči. Kdo 
ví. Já službu lidem považuji za to nejlepší, 
co můžeme dát. Svůj čas a svoje schop-
nosti … A hlavně mě to učí sebemorálce 
a vděku za to, že vlastně mám úplně vše.

Více, včetně možnos�  zapojení se do 
projektu Sladké srdce pro domov senio-
rů, najdete na webu: Srdcekvitek.cz, pří-
padně facebookovém profi lu Facebook.
com/Srdcekvitek.

Daniel Polman
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RECEPT NA ZDRAVÍ 
Je večer, kolem 18. hodiny, a venku už pěkně přituhuje. Na 
břehu rybníka Bahňák je slyšet pohihňávání a cákot ve vodě. 
Jdu blíž a co vidím? Skupinka otužilců zkouší vodu a jak je vidět 
a slyšet, vyloženě si ji užívají. Nedalo mi to a oslovuji jednoho
z nich – Jana Vagenknechta – tentokrát na břehu s prosbou
o krátký rozhovor. 
Jak jste se dostal k plavání právě v takovémto období?
Tuto zálibu mám už od roku 1989, kdy mne oslovil jeden kama-
rád, abych si vyzkoušel fyzičku. Nedalo mi to a od té doby sem 
chodím pravidelně plavat. Upozorňuji však, že jsem jeden z řady 
místních otužilců. Pořádají se tu také závody Mistrovství Nové 
Paky, kdy je možno zde vidět zápolení plavců ze široka a dale-
ka. Jmenuji bratry Josefa a Rudolfa Coganovy, Vaška Pačesné-
ho, Zdeňka Hrnčíře, Zdeňka Suchardu. Z žen Alžbětu Militkou,
z Bělohradu Oldu Plecháče, Jirku Finka a další. Z těch mladších 
zmiňuji Zbyňka Kadlčka, Viktora Linka, Janu Foltenovou, Hele-
nu Nešvarovou, Šárku Tomešovou a mohl bych jmenovat další. 
Omlouvám se za možné zkomolení jmen. Letos na jaře se nám 
závod nevyvedl zásluhou koronaviru. Jak to bude vypadat dál, 
uvidíme. Každopádně trénujeme alespoň individuálně.
Co byste doporučil zájemcům o tento druh sportu?
Nejlépe začínat v letních měsících. Nořit se do vody, vydržet
v ní minimálně 3–4 minuty. To opakovat co se dá. Takto po-
kračovat v dalších měsících až do zimy. Samozřejmě záleží na 
zdravotním stavu. To ať posoudí lékař. Dnes například je voda 
úplně báječná, má kolem 7 stupňů.
Od doby,  kdy jste začal s otužováním, co nachlazení, chřipky?
Za celou tu dobu se mi podstatně zlepšilo zdraví. Všestranně a 
to hlavní – v zimě neznám nachlazení, chřipku ani kašel. Dřív 
jsem na to dost trpěl.
Tedy - co doporučujete?
Zkusit to a hlavně vydržet.

Oldřich Houška

Jan Vagenknecht

Listopad - voda 7 °C 
a pohoda

s.r.o.

www.spodnipradlo-fame.cz

Prodej a výroba 
spodního prádla

Komenského 410,  Nová Paka

Vyrábíme:  
PODPRSENKY

                    
* VYZTUŽENÉ
* KOSTICOVÉ
* BEZKOSTICOVÉ
* MATEŘSKÉ

KALHOTKY
KOŠILKY
NOČNÍ KOŠILKY

Obchod otevřeno:

9.00-12.30  13.00-16.00
PONDĚLÍ – PÁTEK

0

5

25

75

95

100

0

5

25

75

95

100

0

5

25

75

95

100

0

5

25

75

95

100

fame inzerat

9. června 2020 8:55:27



19číslo 12

Na stanici Vltava vznikl působivý rozhla-
sový dokument „Poslové záhrobní aneb 
Spiri� smus na Novopacku“. I když byl od-
vysílán už 12. listopadu, bez po� ží si ho 
lze pus� t k poslechu na internetových 
stránkách vltava.rozhlas.cz. 
Autoři dokumentu, Lukáš Jiřička a Jaro-
slav Tarnovský, ho pojali jako „zvukovou 
pouť“. Jak sami napsali v průvodním 
textu, „spiri� smus je v této kompozici 
pojímán na pomezí dokumentu, lite-
rárního pásma a psychedelické závratě 
jako kulturní fenomén, který je jedním 
z výsostných znaků Podkrkonoší“. O tom 
v dokumentu hovoří Ivo Chocholáč, ku-
rátor Městského muzea v Nové Pace 
a spoluautor expozice v Klenotnici, kde 
jsou vystaveny medijní kresby zároveň 
se sbírkou drahých kamenů. Literární 
historik a básník Jaromír Typlt zase pro-
kládá svoje úvahy ukázkami z dobových 
literárních děl novopackých spisovatelů 
Jana Opolského nebo Josefa Kocourka, 
kteří tu hnu�  „duchověrců“ zažívali jako 
opravdu všudypřítomný fenomén.
Do svého díla autoři zapojili i nově zpra-
cované medijní písně, stejně jako výkla-
dy o cestách duše v záhrobním světě 
z pera Karla Sezemského. Zároveň ale 

téma pojali s určitou nadsázkou, takže 
naznačili i možnost zcela jiného poro-
zumění tomu, o čem svého času zpívala 
Naďa Urbánková, která má také spiri� s-
� cké předky z tohoto kraje.
Podkrkonošš�  „citlivci“ jsou v dokumen-
tu představeni jako potomci here� ků, 
uprchlíků před barokní rekatolizací, tedy 
lidé, kteří volili svobodu i přes rozmanitá 
pro� venství. K duchovnos�  si dokázali 
najít osobitou, i když někdy naivně pů-
sobící cestu. Výtvarné a literární pro-
jevy, které vznikaly při tom, čemu se 
říkalo „sezení“ – tedy při spiri� s� ckých 
seancích – jsou pro Jiřičku a Tarnovské-
ho „zrcadlem duše, výronem čisté ima-
ginace a schopnos�  snít a své sny i jiné 
stavy vědomí přetavit do slov, obrazců či 
obrazů, do jedinečných setkání“. 
Zájem o podkrkonošský spiri� smus 
nepřestává růst od 90. let. Nezávisle 
na zmíněném rozhlasovém dokumentu 
je v těchto měsících dokončován celo-
večerní český dokumentární fi lm Ilony 
Malé, ale obrazový materiál pro podob-
ně zaměřený dokument na Novopacku 
nasbíral i francouzský režisér a galeri-
sta Arthur Borgnis. Městské muzeum 
v Nové Pace bylo díky expozici spiri� s-

mu zařazeno i do vyhledávaného Atlasu 
spontánního umění.

Ladislav Sucharda

POSLOVÉ ZÁHROBNÍ NA VLTAVĚ

Josef Kovář, Blatouch Venušin, 1905, 
medijní kresba ze sbírky Mětského 

muzea v Nové Pace

Dům a zahrada
VítězCena kvality

SHOPROKU 2017 

Dům a zahrada
FinalistaCena kvality

SHOPROKU 2016 

M ÁT E  R Á D I  H O D N Ě  PÁ L I V É ?
Navštivte e-shop Seminka-Chilli.cz 
a vybírejte ze široké nabídky pálivých dobrot. 

Jsme pěstitelé i výrobci a sídlíme v Nové Pace.
Výdejní místo pro osobní odběry je v Husitské 1303.
Potřebujete poradit s výběrem? Volejte 776 283 726.

M ÁT E  R Á D I  H O D N Ě  PÁ L I V É ?
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PETR VYSKOČIL: CHCI BÝT PAČÁK!

OBČASNÝ SLOUPEK OBČANA

Jak začít? Tak třeba úryvkem z mé roze-
psané knihy: „Petra jsem od vidění znal, 
dostal jsem taky jeho fotku na starý do-
sluhující hajtře, kterou by rád vyměnil 
za lepší stroj. Několikrát jsem ho potkal 
při mých častých cestách autobusem 
do Prahy. Pamatoval jsem si na něj, jak 
bojoval s nástupem do autobusu a doslo-
va se šplhal po zábradlíčku směrem k ři-
diči. Fascinoval mě, jakej bojovník v něm 
dříme. Tiše jsem ho z fronty pozoroval 
a byl jsem si jistej, že on je přesně ten typ, 
kterej nestojí o pomoc. Kdyby jo, řekne si 
o ni, což ostatně vždycky u řidiče dokázal, 
když ho poprosil o uložení vozíku do úlož-
nýho prostoru. Tyhle lidi jsou tvrďáci, 
protože čelí ne zrovna jednoduchým vý-
zvám každý den. Obdivuju je, z čehož ply-
ne moje touha je podporovat. Teď přišel 
čas, kdy Petr o pomoc stojí a já zas stojím 
před velkou jízdou, kterou bude sledovat 
opravdu hodně lidí. Tak proč neudělat 
pro naše fanoušky výzvu a Petra nepod-
pořit sbírkou?“

Sbírka vyšla naprosto skvěle – nad oče-
kávání Dana Fišara, který s � mto nápa-
dem za mnou přišel, mě a také samotné-
ho Petra. Výše výtěžku dosáhla bez pár 
jednotek � síc ceny nového elektrického 
vozíku. Petr ho tak mohl pořídit mnohem 
dřív a zbylé peníze bude moci investovat 
například do jeho oblíbeného cestování. 
Už při předávání šeku, což nebyla žádná 
ofi cialita, ale fajn posezení u pivka, mě 
fascinovala jeho touha žít svůj život napl-

no a stále být ve společnos�  lidí. Bohužel 
současná situace způsobená epidemií 
koronaviru mu hází hodně klacků pod 
nohy, stejně jako všem hendikepovaným 
žijícím teď mnohem více o samotě.
S Petrem jsme se sešli 28. října u Ježkova 
statku, aby mi ukázal novou káru. Při té 
příležitos�  jsem s ním prohodil pár slov:
Petře, čtenáře bude jistě zajímat tvůj ži-
votní příběh. Hendikepovaný jsi, tuším, 
od dětství…
Posti hla mě dětská mozková obrna. Na-
rodil jsem se v Turnově a žil hodně dlouho 
v Semilech. Pak jsme to s rodičema vzali 
přes Kruh a zakotvili nakonec ve Vrchla-
bí. Naši se mezití m rozešli. Teprve něco 
přes tři a půl roku žiju svůj vlastní život 
bez většího vlivu rodičů. 
Ten jsi začal tady na Pace. Co tě sem vů-
bec zaválo?
Jo, to byla docela velká výzva. Všechno 
vzniklo náhodou. Manželka taťky našla 
v novinách inzerát na volné místo v míst-
ním domě Života bez bariér. Rozhodl jsem 
se osamostatnit, což bylo lepší pro mě 
i pro rodiče, se kterými jsem zažíval ob-
dobí, kdy byly hádky na denním pořádku. 
V pátek se můj pobyt potvrdil a v pondělí 
jsem bydlel na Pace. Šlo to rychle. Pořád 
to je ale dočasné bydlení a chtěl bych 
tady zakotvit ještě více. Příští  rok mi bude 
třicet, a tak je na čase… 
To znamená, že bys tady rád získal trva-
lé bydliště?
Přesně tak. Jakmile bych získal trvalý po-
byt v Nové Pace, zažádal bych o chráně-
ný byt pod domovem seniorů. Získat tady 

pobyt ale není jednoduchá věc, nicméně 
doufám, že se to podaří. Nikdo mě tady 
zatí m nechce ubytovat, protože to je pro 
něj spojené i s riziky. Třeba, kdybych něco 
provedl, způsobil nějakou škodu a přišla 
exekuce a tak dále. Nejsem žádný raubíř, 
snad to půjde třeba i nějak právně oše-
třit. Jinak jsem takříkajíc doma všude. 
Moc rád cestuju, i když teď je to složité, 
protože se nám tak trochu zastavil svět. 
Mně velmi vyhovuje poloha Paky s ohle-
dem na autobusovou dopravu. Jsou tu 
bezva spoje do všech směrů včetně mé 
oblíbené Prahy nebo Hradce, případně 
i do Vrchlabí.
Předpokládám, že tvé zacílení na Paku 
není jen s ohledem na tyto, řekněme 
logis� cké výhody?
To víš, že to jsou hlavně fajn lidi. Mám 
tu už spoustu známých a kamarádů. Ale 
začátky byly krušný. Cíti l jsem se docela 
sám, nikdo mě neznal. Ale rychle jsem si 
ke zdejším lidem cestu našel. Teď už ne-
musím volat hasiče, když je nejhůř, ale 
můžu se ozvat několika lidem, kteří mi 
pomůžou.
To by mě zajímalo, proč jsi volal hasiče?
Bylo to v zimě, docela dost chumelilo. Ale 
neodradilo mě to od toho, abych vyrazil 
do města. No a když jsem se v té chume-
lenici vracel, tak jsem v kopci k našemu 
bydlení skončil v příkopě. Zůstal jsem tam 
úplně bezmocný a byla zima, tak jsem je 
zavolal. 
Evidentně jsi dobrý blázen, takže packá 
adresa trvalého pobytu by �  slušela.
To jo! Já jsem v současné době v Životu 
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bez bariér jako klient a jsem tam spo-
kojený, ale rád bych se posunul zase 
dál a můj status povýšil na level „občan 
Nové Paky“ a měl něco svého. 
Zmínil jsi cestování, jaké jsou tvé další 
záliby?
Hodně mě baví divadlo. A to jak z po-
hledu diváka, tak i v mé nové roli, kte-
ré si moc vážím. S lidmi od divadla toti ž 
vznikla velmi pěkná přátelství a já mohu 
za nimi do zákulisí a vidět ten divadelní 
život z jiné perspekti vy. 
V jakém divadle se �  to poštěs� lo?
V Klicperově divadle v Hradci Králové. 
Moji oblíbenost tohoto divadla dokon-
ce ocenila paní ředitelka tí m, že mi dala 
doživotní vstupné zdarma. Skvělý vztah 
mám s herci Pavlou Tomicovou a jejím 
manželem Ondřejem Malým. Pro mě ale 
není důležitý to, že to jsou nějaké známé 
osobnosti . Oni jsou skvělí lidi. Mně je jed-
no, kde jsem, ale s kým tam jsem. Velmi 
mě baví například trávit čas s Pačákem 
Danem Raisem, který mě s sebou třeba 
vzal na závody motorek a tak… Dnešní 
doba je pro mě hodně složitá. Nesnažím 

se uzavírat do sebe a pořád chci být s lid-
mi v kontaktu, ale jde to mnohem hůř. 
A já jsem společenský člověk, potřebuju 
být mezi lidmi.
Jaká místa máš na Pace rád?
Jak už asi vyplynulo, radši vyrazím mezi 
lidi než mezi stromy. Ale je pravda, že 
s novým vozíkem se mi otevřely netu-
šené možnosti  a i na prozkoumávání 

okolí města to je skvělé. Všechna mís-
ta na Pace mám rád, když se tam sejdu 
s fajn lidma. Dost často to bývá i tady 
na Ježkově statku.
Chtěl bys Pačákům ještě něco vzkázat?
Že jim moc děkuju. Ta sbírka na vozík pro 
mě byla neskutečná pomoc. Vše vzniklo 
posezením u pivka se dvěma Dany a vy-
mysleli jsme, že oslovíme tebe – třetí ho 
Dana. No a díky ochotným lidem to vy-
šlo. Mohl jsem koupit opravdu kvalitní 
skútr a hlavně ho mít mnohem dřív. Mně 
by trvalo hodně dlouho, než bych na ta-
kovou techniku ušetřil. Tím neustálým 
vyjížděním ke klášteru, kde mám v rámci 
Života bez bariér byt, jsem si docela od-
dělal záda a taky ruce. Teď mi tyto pro-
blémy odpadly. Skvěle se s ním nakupuje. 
No prostě velká úleva v mnoha věcech. 
Ještě jednou velký dík.

A já díky za rozhovor Petře a držím �  
palce, ať jsme co nejdřív pač�  spoluob-
čané.

Danda Polman 
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Všechny knihy Dandy Polmana, nástěnný kalendář Race Across America 2021, oblečení
a další věci z kolekce Ultra Paka Racing Teamu jsou k dostání na Danielpolman.com/e-shop.

Dane, kde jste tentokrát čerpal náměty 
pro svoji tře�  pohádkovou knihu?
Většina námětů mě napadne při jízdě 
na kole v podkrkonošské přírodě. Moje 
tréninky jsou i takovým brainstormin-
gem, během kterého vzniká řada nápa-
dů. Když se vrátí m domů, je potřeba co 
nejrychleji nápady zaznamenat. Inspirací 
je samozřejmě i samotný život. V každé 
mé knize je řada autobiografi ckých prv-
ků a kdo mě zná, tak je tam pozná. V ne-
poslední řadě jsem ovlivněn i proslulým 
novopackým spiriti smem.

Budou mít Nezmaři ještě další pokračo-
vání?
Nikdy neříkej nikdy, ale tuto knihu jsem 
koncipoval jako završení trilogie. Jedná 
se o nejobsáhlejší knihu ze všech třech 
dílů, má o 20 stran víc než její předchůd-
kyně. Beru to jako uzavřenou kapitolu, 
nicméně doufám, že se k pohádkám tře-
ba v jiné formě vrátí m. Uvidíme, co mi 
v té hlavě během tréninků na kole zase 
vykvete… Mám teď rozepsanou další kni-
hu z poslední „ultrapakárny“ s naším tý-
mem. Rád bych ji vydal v únoru.

Zůstal jste věrný výtvarnici Janě Sobě-
slavové, která první dvě knihy ilustro-
vala?
Samozřejmě. Jana knihám dává krásný 
a osobitý ráz. Její ilustrace jsou originál-
ní a podněcují dětskou fantazii. Tím, že 
jsme oba z Nové Paky, tvoříme společ-
né regionální dílko a to mě baví. Věřím, 
že i pro náš region to má svoji hodnotu. 
Spolupráce s Janou si nesmírně vážím.

Křest by se odehrával v packém 
kině, jak v době koronavirové pan-
demie knihu představíte veřejnos� ?
Bohužel doba neumožňuje vyrazit s kni-
hou mezi lidi. Dcera připravovala taneční 
vystoupení, já chtěl udělat takovou pa-
rodii na strejdu Mirka, moji oblíbenou 
postavu, která jen tak proplouvá všemi 
díly. Nakonec mě oslovila Míša Sehnalo-
vá z jičínské knihovny, která naplánovala 
na středu 4. 11. online besedu a jakýsi 
virtuální křest. Docela se to povedlo, zá-
znam je možné dohledat i na YouTube. 

Kde si knihu mohou zájemci zakoupit?
Vzhledem k vývoji na trhu jsem musel zří-
dit e-shop, takže knihu je možné koupit 
na Danielpolman.com/e-shop. Sorti ment 
jsem rozšířil i o záložky s moti vem Ne-
zmarů. 50 % z jejich prodeje jde na sdru-
žení Sportem proti  bariérám. Nechal 
jsem vyrobit i dětská trička. Je tam toho 
více, včetně nového kalendáře na rok 
2021 z Race Across America. Měl jsem 
mít teď hodně přednášek po celé ČR, ale 
stal se ze mě jakýsi online trhovec. Člo-
věk se musí přizpůsobit době a potřebám 
trhu. Být nezmar a nic nevzdávat.

Iva Kovářová, Jičínský deník

S NEZMAREM DANEM POLMANEM O NEZMARECH

JAK PSÁT A POSÍLAT ČLÁNKY DO ACHÁTU?
1. Články zasílat na adresu achat@munovapaka.cz VČAS – tj. vždy do 15. dne v měsíci.
2. OBSAH článku nesmí mít komerční a reklamní charakter (nejedná-li se o placenou inzerci)
  a musí se týkat NOVOPACKA a lidí v něm žijících.
3. Text musí být napsaný v textovém editoru (Word), nikoliv ve formátu PDF či JPG.
4. ROZSAH článku je max. 3000 znaků vč. mezer (tj. zhruba ½ str. ve Wordu). 
  Rozsah článků do rubriky SPORT max. 2000 znaků. Každá škola v Nové Pace má k dispozici.
  prostor v rozsahu 1 strany. V případě překročení limitu si RR vyhrazuje právo na výběr příspěvků.
5. Každý článek musí mít jasné AUTORSTVÍ – tj. uvedené celé jméno (křestní i příjmení).
6. K článku zasílat maximálně 3 FOTOGRAFIE ve formátu JPG nebo TIF, nevkládat do Wordu.
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PAČÁCI NA CESTÁCH (104. DÍL)

VÝSTUP NA MATTERHORN PO SEDMI LETECH
Ano, je to již sedm let, co se mi s Matě-
jem podařil výstup na tuto krásnou horu 
z italské strany a byl to také můj první 
příspěvek do Achátu. Měl jsem tehdy 
kvalitní aklima� zaci na italském Ortleru 
a štěs�  na dobré, téměř bezvětrné a re-
la� vně teplé počasí při samotném výstu-
pu.
Na jaře mně zavolal Honza, manžel mé 
sestřenice z Karlových Varů, zda bych 
mu nezprostředkoval výstup s Matějem. 
Zájem také projevila moje dcera Lenka, 
která se za poslední rok velmi zlepšila 
a v létě úspěšně s kolegou zdolali těžkou 
Bona�  ho cestu na Piz Badile ve Švýcar-
sku. 
Museli jsme se tedy domluvit všichni 
čtyři, vybrat termín, který by všem vyho-
voval, naplánovat cestu, řešit počasí atd. 
Nakonec jsme stanovili odjezd na „okno 
dobrého počasí“ v neděli prvního září. 
Bohužel mi Matěj v sobotu volá, že nako-
nec nejede. Tím se náš domluvený tým 
den před odjezdem bourá. Celou sobotu 
řešíme co dál, ve třech se na takovýto 
kopec jít z mnoha důvodů, převážně bez-
pečnostních, nedá, což Lenka několikrát 
konzultuje s kamarády – horskými vůdci, 
kteří na Ma� erhorn profesionálně vodí. 
Nakonec se domluvíme, že nahoru půjdu 
pouze s dcerou a Honza, trochu zklama-
ný, který už byl také připravený, pojede 
s námi a vyzkouší trek v okolí. Logis� ku 
máme dobře naplánovanou, z neděle 
přes noc cesta do italské Cervinie, v pon-
dělí v klidu na chatu Abruzzi do výšky 
2800 m, v úterý výstup na chatu, respek-
� ve bivak Carrel do 3800 m a ve středu 
nahoru a zpět do Cervinie.
„Tati , víš, že od letošního června potře-
buješ na bivak Carrel rezervaci? Píšou to 
na Bergsteigeru.“ Volá mi v neděli ráno 
Lenka. Tak žhavíme telefon a dozvídáme 
se, že chata je z úterý na středu již obsa-
zena a pokud tam přijdeme, horš�  vůdci 
nás pošlou zpět dolů. Co teď? „Tak se ze-
ptej, jestli mají volno z pondělí na úterý, 
v úterý má být už taky jasné počasí,“ radí 
Lenka. To by byl ale velký zásah do na-
plánované logis� ky. Po náročné cestě 
nonstop Paka – Cervinia přes noc a hned 
výstup až na Carrelku do 3800 m a naho-
ru už v úterý. Vzhledem k tomu, že jsem 
byl ještě před pě�  dny u moře v nulové 
výšce, chtěl jsem ten jeden den využít 

na postupnější výstup kvůli aklima� zaci 
a ve čtvrtek se má v oblas�  Ma� erhornu 
již zase zatáhnout.
„Ano, z pondělí na úterý je na chatě ješ-
tě místo, dozvídám se telefonicky z chaty 
horských vůdců v Cervinii.“ Objednávám 
tedy dvě místa s pocitem již lehkého 
stresu takto změněné logis� ky výstupu.
Vyjíždíme z Nové Paky ve tři odpoledne, 
v Plzni nabíráme Honzu. Cesta přes Ně-
mecko je místy úmorná, objížďky, zácpy, 
ve Švýcarsku hustě prší. Za volantem se 
střídáme, čas rychle ubíhá, Honza, maji-
tel autoškoly, jede spolehlivě a bezpeč-
ně, nicméně přebírám v půlnoci řízení, 
abychom se alespoň trochu nad ránem 
vyspali. Do Cervinie přijíždíme v půl čtvr-
té ráno a okamžitě uléháme do spacáků 
vedle auta. Moc jsme toho nenaspali, 
sví�  sluníčko, začínáme pomalu balit 
potřebný materiál. Jako vždy, na nic ne-
zapomenout, zbytečně nic navíc, kila bu-
dou s přibývající výškou znát. Jdeme si 
ještě potvrdit na chatu horských vůdců, 
že nám rezervace opravdu pla�  a kolem 
jedné hodiny začínáme výstup o 1800 m 
výše. Na chatě Abruzzi si dáváme polév-
ku minestrone za 12 Euro, což je jediné, 
co jsem schopný pozřít, protože se u mne 
začíná projevovat nadmořská výška. 
Spolu s námi vystupují čtyři mladší ně-
meč�  horolezci, kteří přijeli na parkoviš-
tě blízko nás. Asi se s nimi budeme hod-
ně potkávat. Po hodině výstupu od Ab-
ruzzi schováváme trekové hole za skalní 
výstupek, protože k dalšímu postupu se 
již potřebujeme soustředit na skalní le-
zení. Přicházíme k poslednímu pramenu 

horské vody, kde doplňujeme zásoby 
na pobyt na bivak a na samotný výstup. 
Je docela chladno, pramen je slabý, ale 
potřebné množství vody získáváme. 
Honza s námi vystupuje téměř až k se-
dlu mezi Lví hlavou a Lvím hřebenem, 
pak se vrací a přeje nám hodně štěs� . Ze 
sedla se začínáme jis� t, jdeme přes krás-
né plotny, skalní kouty a závěr na bivak 
kolmým výšvihem, který je zabezpečen 
silným pomocným lanem. Na bivaku 
Carrel jsme kolem šesté navečer, je mi 
docela blbě z rychle nabyté výšky, no 
uvidím zítra. Horský vůdce nám přidě-
luje lůžka, kterých je na Carrelce celkem 
třicet, tedy patnáct družstev. Dříve bylo 
na chatě za dobrého počasí více jak 60 
lidí, nebylo tu k hnu� , ráno zmatek s ba-
lením materiálu. Už potřebu rezervace 
chápu. Nemohu nic pozřít, žaludek od-
mítá pracovat. Nakonec mě zachraňuje 
Lenka, která našla v koutku odložených 
potravin tomatovou polévku v konzer-
vě. Ředím ji na 50 % s vodou a po ohřá�  
jsem schopen celý obsah pozřít. Doplnil 
jsem důležité teku� ny a i trochu se za-
sy� l. Brzy uléháme na přidělené palandy 
a klepeme se zimou v péřových bundách 
pod dvěma dekami. 
Po napůl probdělé noci se trochu zahře-
jeme a po čtvrté ráno se začínáme po-
malu připravovat na výstup. V kuchyňce 
si mladí Němci holdují u snídaně, já se 
nemohu na jídlo ani podívat, tak alespoň 
trochu teku� n. Lenka je v pohodě, tak se 
domlouváme, že půjde první. Vycházíme 
navázáni ještě za tmy v pět hodin. Hned 
od heliportu je převislý výšvih, zajiště-
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ný ocelovým řetězem, náročné místo 
na ztuhlé tělo po ránu. Je ještě hluboká 
tma, ale hvězdičky jasně září, předpověď 
nám vyšla. Po svitu čelovek se orientuje-
me v masivním terénu, místy podle za-
věšených pomocných lan, podle mužíků 
a logickou cestou. Najednou docházíme 
obě německé dvojice, které hledají směr 
výstupu na hřeben, který nás dovede 
na Pic Tyndall. Chvíli čekáme, Lenka hle-
dá v telefonu možný správný směr. Spo-
lečnými silami nacházíme místo, kout, 
odkud vede kolmý dlouhý výstup na hře-
ben. Tato část je zabezpečena silnými 
železnými řetězy, které používáme pro 
postupové jištění. Na hřebeni se rapidně 
mění počasí. Citelně se ochladilo, fouká 
od severu chladný vítr a po levé straně 
hřebene, který je orientovaný na seve-
rozápad jsou zbytky přemrzlého sněhu 
jako pozůstatek předchozích dní se sně-
hovými přeháňkami. To byl také jeden 
z důvodů jít nahoru o den později, aby 
sníh z hory co nejvíce roztál. Oblékáme si 
vrchní goretexové vrstvy, výstup začíná 
být pomalejší, ve sněhu musíme opatr-
něji, protože hrozí uklouznu� . Mám kvůli 
citu na rukou ferratové rukavice s holými 
konečky prstů, asi dostanou zabrat. Dále 
není problém s orientací, cesta pokraču-
je vzhůru podle hřebene, začíná svítat. 
Přicházíme na Pic Tyndall, který je již 
4240 m vysoko. Pic Tyndall je téměř vo-
dorovný hřeben, který vede k hlavní věži 
na vrchol. Polovina Pic Tyndall je poměr-
ně rovná, druhá polovina více prudších 
členitých výstupů a sestupů až sestup 
do sedla pod hlavní věží. Místy potřebu-
ji trochu vydýchat a nabrat do plic více 
kyslíku. Hlavní věž je stěna, kterou se 
prostupuje traverzy, ve dvou tře� nách je 
opět převislý výšvih zakončený provazo-
vým žebříkem, nejtěžším místem hlavní 

věže. Dále vlevo skalními kouty se již do-
stáváme pod vrchol, na který před desá-
tou vystupujeme. Přepadají mě emoce, 
vystoupil jsem na tento nádherný kopec 
s dcerou. Vloni jsem ji dělal prvolez-
ce na rakouský Grossglockner cestou 
Stüdlgrat, dnes mě jako prvolezec do-
provodila na Ma� erhorn. Přicházejí další 
družstva, kolem se ozývají další hlasité 
emoce z úspěšných výstupů. Obě ně-
mecká družstva jsou již také vedle nás. 
Na vrcholu je stále chladno, z pi�  mám 
ledovou tříšť. Pořizujeme fotky, užíváme 
si hlubokých výhledů na švýcarský Zer-
ma� , italskou Cervinii a další okolí. Asi 
po třice�  minutách strávených na vrcho-
lu vybízím Lenku k sestupu, můj žaludek 
potřebuje do příznivější nadmořské výš-
ky. Také představa ještě dnešního dlou-
hého sestupu o dva a půl � síce metrů 
níže do Cervinie k autu mě k sestupu po-
pohání. Cesta dolů je mnohdy náročnější 
než nahoru, hlavně pokud jde o zasněže-
né a zledovatělé pasáže. V co největší 
míře slaňujeme, což je nejbezpečnější. 
Lenka neúnavně pracuje s lanem, připra-
vit lano do slaňovacího kroužku, slanit, 
lano opatrně stáhnout aby se nezasek-
lo ve skále, lano smotat a stále dokola. 
V pasážích, kde sestupujeme zajištěni 
na laně, se střídáme ve vedení, abychom 
šetřili čas. Každý krok sestupu je pečlivý, 
soustředěný, máme odpovědnost jeden 
za druhého. 
K bivaku Carrel se dostáváme ve tři od-
poledne. Jsme spokojeni, že máme nej-
ob� žnější úsek naší túry za sebou a to 
bez žádného technického problému. 
Jenom ten můj žaludek. Ale konečně 
do sebe dostanu půl sušenky a kousek 
housky. Horský vůdce, který má na biva-
ku službu se mě ptá, zda bylo vše v po-
řádku. Jak se následně dozvídáme, tak 

z našich patnác�  družstev jich na vrchol 
vystoupilo osm. Voláme ještě Honzovi, 
který je na treku napro�  nám na hranič-
ním hřebenu. 
Sestup od bivaku Carrel zahajujeme 
opět slaňováním. U kolmého výšvihu po-
tkáváme stoupající skupinu šes�  Rusů. 
Jsou hluční a stále na sebe křičí. Dáváme 
slaňák vedle Rusa, který dobírá svého 
kolegu. Samý křik a když vidím jak Rus 
vedle mě neobratně a nebezpečně do-
bírá svého kolegu, běhá mi mráz po zá-
dech. „Viděls ty Rusáky? To bylo strašný. 
Ještě že se s nimi nemusíme zítra potká-
vat cestou nahoru,“ říká Lenka. Mohu 
jen souhlasit. Balíme lano po posledním 
slaňáku do batohu, bezpečně sestupuje-
me zpět přes Lví sedlo. U prvního prame-
nu doplňujeme vodu, ze včerejší strouhy 
nyní teče silný potok a kolem plno ma-
lých pramenů. Jak se hora zalitá sluncem 
za jeden den teplem změnila. Opro-
�  potkáváme vystupující kolegy, kteří 
spěchají na Carrelku na zítřejší výstup. 
Po posledním lezeckém úseku nachází-
me naše odložené trekové hole a kolem 
šesté přicházíme na chatu Abruzzi. Ješ-
tě je v kuchyni „ukecám“ a dostáváme 
dvě minestrone po 12 Eurech a jednoho 
zaslouženého Radlera. Slunce zapadá, 
ochlazuje se, vydáváme se na závěrečný 
sestup k autu, kam kolem osmé, ještě 
za světla, přicházíme. Honza nám gratu-
luje, vyptává se na všelijaké podrobnos�  
a už si plánuje vlastní dobrodružství. Do-
plňujeme energii, teku� ny, diskutujeme 
a radujeme se z náročné túry. Jdu se 
ještě za tmy „vykoupat“ do ledovcové 
řeky, po pě�  vteřinách jsem čerstvý jako 
v packém bazénu po páře.
Ráno nás opět budí sluníčko, pomalu ba-
líme a pohledem se stále vracíme na ko-
pec. Kolem deváté startuje z Cervinie 
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žlutý záchranářský vrtulník. Sledujeme 
jeho směr, vrtulník přes Lví hlavu nalé-
tává a přistává na heliportu u bivaku 
Carrel. Za chvilku už padá opět do údolí 
a celá akce se opakuje ještě jednou. Ne-
vím, kolik lidí se do vrtulníku vejde, ale se 
100% jistotou mohu říci, že Rusové jsou 
již dole. Včera při sestupu jsme potkávali 
dnešní vystupující a všichni vypadali pro-
fesionálně. Snad jsou i Rusové také v po-

řádku. Jdeme se ještě projít po městě, 
vedle nás začíná golfový turnaj Cervinia 
Open, podle zaparkovaných aut asi dob-
ře dotovaný. Na pěší zóně si pochutná-
váme na pravém italském kapučínu, 1,5 
Euro za šálek, a užíváme zaslouženého 
slunečného klidu před dlouhou cestou 
domů. Nastupuji do auta, ještě se s res-
pektem ohlédnu na kopec a vzpomenu, 
jak jsem tu před 31 lety stál v zamrače-

ném počasí a hodinu jsem trpělivě čekal, 
až se ten monument na chvilku ukáže 
v plné kráse. V tomto dese� le� , jsem se 
pokoušel o výstup třikrát a měl jsem to 
štěs�  stát dvakrát na vrcholu. To není 
na Pačáka špatné. Tak a jedeme domů.

Vladimír Erlebach

Chcete mít v dnešní době stabilní a jistou práci? Pak neváhejte!
Pro naše výrobní závody Suchánek&Walraven v Horkách u Staré Paky, v Čisté u Horek a v Borovnici
přijmeme schopné zaměstnance na výrobní pozice jako jsou operátoři výrobních linek a poloautomatů. 

Co vlastně takový operátor vlastně dělá?

 obsluhuje automatické tvářecí linky včetně jejich seřízení a rovněž nastavuje řídící systém stroje
 obsluhuje mostový jeřáb pro nakládání svitků
 pracuje s vysokozdvižným vozíkem pro stohování palet

        Jaké znalosti by měl operátor mít?

 v tomto případě není prioritou vzdělání, ale technické myšlení, které je zde zásadním předpokladem úspěchu; operátor využije i 
znalost čtení technické dokumentace a hodit se mu budou zkušenosti s prací na PC. Nesmí se ani bát práce s vysokozdvižným 
vozíkem, popř. jeřábem. Na tyto činnosti však nezkušené jedince bez problémů zaučíme.

Co můžeme nabídnout?
 zázemí stabilní společnosti s tradicí i s budoucností
 zodpovědnou práci ve třísměnném provozu 
 pracovní smlouvu na dobu určitou s možností prodloužení na dobu neurčitou
 motivační mzdové ohodnocení (čím více toho umím, tím více si mohu vydělat)
 pestrou škálu firemních benefitů
 skvělý tým, který vás v začátcích podrží

Ale co Vám budu povídat. Jedna prohlídka řekne víc než tisíc slov.  😊😊 Chtěli byste naše provozy vidět a dozvědět se
více? Neváhejte a ozvěte se mi na mail martin.beer@walraven.com nebo na telefonní číslo 603 801 516. 

Těším se na Vás!
Martin Beer, personální oddělení společnosti

Cílovou skupinu návštěvníků Turis� cké-
ho informačního centra tvořili jak obyva-
telé města a okolních obcí, tak návštěv-
níci a turisté z tuzemska i ze zahraničí, 
kterým byl poskytnut kvalitní, kompletní 
a vyvážený informační servis. Dále pak 
nabídka nejrůznějších služeb (např. vy-
hledávání dopravních spojů, kontaktů 
na ubytování, stravování, poskytnu�  
bezplatných turis� ckých časopisů, no-
vin, map okolí, brožur aj.) či předprodej 
vstupenek na různé kulturní akce, jako 
např. na přehradě Les království, v MKS 
a v neposlední řadě též na akce okolních 
měst, jako jsou Vrchlabí, Lázně Bělohrad, 
Hořice, Jičín aj.
Součás�  služeb TIC je též prodej růz-
ných regionálních výrobků, suvenýrů, 

pohledů, magnetek, vizitek, turis� ckých 
známek apod. V neposlední řadě též 
zodpovězení různých telefonických a e-
-mailových dotazů.
Návštěvnost se měnila během roku v zá-
vislos�  na ročním období a na situaci 
spojené s pandemií covid-19. Nejvíce ná-
vštěvníků informační centrum zazname-
nalo v období prázdnin. V této době se 
navýšila návštěvnost o 100 % v porovná-
ní s prázdninami minulého roku. Bohužel 
nám ale vzhledem k okolnostem ubyla 
značná část turistů zahraničních. 
V měsíci srpnu bylo v TIC Nová Paka pro-
vedeno ve spolupráci s agenturou Czech-
Tourism a A.T.I.C. ČR hodnocení kvality 
služeb pomocí metody MYSTERY SHO-
PPING a naše informační centrum získalo 

100 %. V dotazníku byly bodovány násle-
dující parametry: Exteriér a interiér TIC, 
první dojem zákazníka, příjemnost pro-
středí, rychlost obsloužení, profesionál-
ní vystupování pracovníka, schopnost 
navrhnout řešení a jeho atrak� vita, ak-
� vní přístup pracovníka. Tento dotazník 
je k nahlédnu�  v TIC Nová Paka. 
Závěrem stručného zhodnocení práce 
TIC bychom chtěli popřát všem hodně 
zdraví a krásný adventní čas, i když po-
znamenaný současnou nepříznivou si-
tuací a věříme, že následující doba bude 
více přát turismu, poznávání a obecně 
cestování.
Těšíme se na další turis� ckou sezónu.

Informační centrum Nová Paka

ZHODNOCENÍ TURISTICKÉ SEZÓNY 
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NA ŠPACÍR ZA HUMNA...

MUZEUM A KLENOTNICE

„Jít cestou v samotě kroků svých...“

Vydáme-li se z Nové Paky směrem přes 
Husův kopec a budeme-li stoupat pěši-
nou, mineme dřevěný kostelík z Podkar-
patské Rusi, který se nachází v lesoparku 
u Kretschmerovy vily. Dal ho sem z Pod-
karpatské Rusi přemís� t v roce 1930 
sběratel umění a místní podnikatel O� o 
Kretschmer. O jeho sestavení požádal 
muže ze Smerčné, odkud kostelík pochá-
zí. Nepotřebovali k tomu tenkrát jediný 
hřebík a dřevo prý napus� li volskou krví. 
Proto snad kostelík vydržel a čas ho ne-
zničil...

Z pěšiny je pěkný pohled na novopacké 
údolí, kterému vévodí kostel Nanebevze-
�  Panny Marie, jenž je součás�  bývalého 
paulánského kláštera. Naši předci vědě-
li, jak ukotvit tuto barokní loď ve zdejší 
krajinu.
Po pěšině vyjdeme podél březového háje 
na louky, ze kterých se nám ukáže zříce-
nina hradu Kumburk ve své mohutnos� , 
kterou si mnohdy ani neuvědomujeme, 
když k němu kráčíme směrem k Brdu. 
Odsud doopravdy můžeme vychutnat 
sílu a vznešenost tohoto segmentu kra-
jiny. Krajina nám zde nabízí i další pří-
rodní scenérii: Tábor, Kozákov, a když je 
dobrá viditelnost, tak i Ještěd. Pro mne 
je to takový přerušovaný „hřbet draka“, 
je celý z melafyru, v němž se nacházejí 

ty naše drahé kameny: achátové pecky, 
jaspisy, křišťály, ametysty a záhnědy. Vý-
skyt končí na ještědském hřbetu v místě 
nazvaném Rašovka.
Popojdeme-li dál k božím mukám v po-
lích, kde je vyobrazena Panna Marie 
s naším klášterním kostelem, otevře se 
nám v plné kráse mohutný val našich 
„hor půlnočních, severních“, tedy Krko-
noš. Ráno bývá viditelnost těchto veli-
kánů lepší...Sněžka...Černá hora...Zlaté 
návrší... nás fascinuje hlavně na jaře, kdy 
má Krakonoš ještě bílou čepici, a u nás 
jsou už rozkvetlé louky, ale jeho dech je 
stále cí� t... A je to Novopacko, kde jeho 
„království“ končí, tam dole do kraje už 
nedosáhne...
 Jsme na staré Hekově cestě a půjdeme-
-li po ní dál, tak nejen na ní, ale i v jejím 
okolí nalezneme „masáky“, tak je nazvali 
zdejší, protože jim místní karneoly připo-
mínaly kousky masa. 
Mineme sloup s poškozenou kapličkou 
Všech svatých. Místo jako by vystupova-
lo ze starých knih, které se bohužel dnes 
téměř nečtou... Za ním budeme pokra-
čovat doprava nad Sýkornické vodopá-
dy. Jejich arkózové lavice jsou schovány 
pod loukou v lese. Pokud budeme mít 
štěs� , tak uslyšíme živel vody, který si 
prodírá cestu roklí do stupenského údolí. 
V zimě se proměňuje v překrásné ledové 
divadlo... Zde také vytesali pač�  občané 
do červeného pískovce kdysi nápis „Vi-
vat Kordina“, který měl připomínat pří-
běh svobodomyslného packého pátera, 
který po zrušení kons� tuce v roce 1849, 
kdy se přestalo dát svobodně dýchat, se 
na sv. Václava v roce 1852 spus� l po půl-
noci z prvního poschodí místní fary, 
aby tak unikl před zlobou a hloupos�  
do Pruska a dal se na protestanskou víru. 
Vraťme se znovu nad vodopády, přejde-
me polní cestu k protějšímu lesu, kterým 
projdeme a pokračujeme mezi poli... 
Před námi vlevo je vidět nad obcí Vido-
chov krajinný val kopce Kozinec, který 
chrání Novopacko od severních větrů.
 Mezi poli odbočíme vpravo a pozvolna 
klesáme do stupenského údolí. V lesním 
porostu mineme barokní kříž s Ukřižova-
ným, pod kterým je obraz „Naší Paní“, 
která má ruce sepjaté v modlitbě. Jako 
by nás vyzývala v tomto klidném místě 
k zastavení... 

Vyjdeme-li z lesa, tak vlevo z údolí nás 
pak zdraví věž vidochovského koste-
la Svatých Andělů strážných. Po pravé 
straně od cesty mineme stupenskou 
strž, která když se „Matka Země“ pro-
bouzí k novému cyklu, rozzáří se květy 
bledulí... Sejdeme do stupenského údo-
líčka okolo „výklenkové kaple“, na kte-
ré najdeme „mluvící znamení“ - kalich 
s hos� í a dvě šes� cípé hvězdy. Znamení 
nám zpřítomňuje událost Poslední ve-
čeře, víno a chléb se stávají krví a tělem 
Krista... Po obou stranách nacházíme 
Šalamounovu pečeť, symbol rovnováhy 
a harmonie, která je i jedním ze symbolů 
„Naší Paní“...
Ve stupenském údolíčku překročíme sil-
nici spojující Vidochov s Bělou a pomalu 
stoupáme. O tom, že toto místo neuniklo 
pozornos�  našich předků, svědčí dávné 
nálezy dvou kamenných sekeromlatů 
z doby kamenné v údolí potoka Zlatnice.
Z cesty odbočíme vlevo a budeme stou-
pat lukami nahoru. Po levé straně mi-
neme Supí vrch, jeden z čedičových vý-
stupů na Novopacku, a přehoupneme 
se přes louky do údolí k potoku Zlatnice 
(Stříbrnice), nazývanému dle toho, co 
staré „dílo“ dávalo. 
Jdeme pro�  jeho proudu, přicházíme to-
� ž k místu starých zlatých a stříbrných 
dolů ve Stupné, o nichž se zmiňuje již 
lis� na krále Přemysla Otakara II. z roku 
1260. Odsud také vyšel příběh o naleze-
ní zázračné sošky (obrazu) „Naší Paní“, 
díky němuž se objevila chrámová loď 
s paulánským klášterem v naší krajině.
Ano, staré příběhy jako by prodléva-
ly v mnohovrstevnatém obrazu krajiny 
a někdy se stane, že k někomu promlu-
ví... a příběh se tak může v příhodné 
době znovu manifestovat v obraz kraji-
ny... 
Před námi se objeví kamenná kaplička 
s monogramem „Naší Paní“ a s nápisem 
„Zdrávas královno matko milosrden-
ství“... Její pramen, který osvěží a mnoh-
dy i uzdraví, najdeme vpravo při vstupu 
do lesa.
Před kapličkou se pak nachází kříž s Ukři-
žovaným, na jehož přední straně je 
v černé desce obraz sv. Antonína, který 
v samotě hledal pravdu. Zde zřejmě kdy-
si stávala dřevěná kaplička, kde havíři 
vysílali své prosby k „Naší Paní“, než se-

Sloup s kapličkou Všech svatých,
 foto: autor
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stoupili, aby je země „nespolkla“ a oni se 
tak mohli navrá� t ke svým rodinám. Vy-
práví se, že když žena jednoho z havířů 
nesla svému muži kaši a dozvěděla se, že 
jej země nevydala, rozsypala ji do míst-
ního potoka se slovy: „Kolik zrní je v té 
kaši, tolik roků zde nezazpívá ptáček...“ 
No posuďte sami, zda kletba ještě trvá...
Dříve zde bývala před kapličkou do ová-
lu postavená křížová cesta od Jana Rai-
munda z Pecky. Dnes je nová směrem 
od Borovnice, po které za kapličkou po-
kračujeme, a dále k silnici. Na silnici se 
dáme doprava a můžeme navš� vit bo-
rovnický větrný mlýn, který byl obnoven 

v roce 2020 na místě starého „větráku“, 
jenž zde stával již v roce 1841. Gross Bo-
rowitz (Velká Borovnice), jak se tehdy 
obec jmenovala, měla takových mlýnů 
na mle�  mouky pět. Dobré pivo si pak 
můžeme dát v hospodě „U Myšáka“ 
nebo v malé osvěžovně pod Čisteckou 
hůrou. A vlakem se dostaneme domů...

Každá cesta, i když po ní půjdeš mnoho-
krát, ti  vždy nabídne trochu jiný příběh. 
Záleží jen na tom, jestli ten příběh zachy-
tí š...

Ivo Chocholáč

Strom splněných 
přání

Letošní advent je trochu zvláštní. 
Mizí nám jistoty, které mnohdy byly 
tak samozřejmé, že jsme si jich ani 
nevšímali. Jakoby se doba zastavila 
a vybízela k zastavení sama sebe. 
Právě to je ten čas, být u sebe, být 
usebrán, zamyslet se nejen nad ča-
sem přítomným, ale i minulým a bu-
doucím. Uvědomit si význam po-
spolitos� , kdy jsou lidé pospolu a ne 
osamoceni. Najít v sobě sílu odpuš-
tění a sebezpytování vlastních chyb. 
Teď je ta doba z� šení, kdy máme 
možnost pohlédnout sami do sebe.
V takových chvílích je dobré si 
i něco přát, proto jsme se rozhodli 
vztyčit u Suchardova domu „Strom 
splněných přání“. Napište tedy 
nebo nakreslete své přání, které 
pak prostřednictvím stromu „vyšle-
me do nebe“... Vy to učiníte tak, že 
své přáníčko zavěsíte na jeho větve. 
Pojďme společně symbolicky ozdo-
bit jimi náš společný strom. A snad 
se nám ten příš�  rok lépe povede. 
Takže nezapomeňte, že u Suchardo-
va domu společně tvoříme Strom 
splněných přání...

Pracovníci muzea

Klempířské, karosářské, 
servisní a mechanické práce
Drobné opravy laku
Příprava a zajištění STK
Odtahová služba
Přibyslav 31, Nová Paka 509 01

Jaroslav Lopata

T +420 732 719 435  
E auto.J.L@seznam.cz

PŘIJÍMÁME OBJEDNÁVKY
na vánoční cukroví

Z     cukrárny U Bachtíků z     Vysokého nad Jizerou  

Čajové pečivo 250g 190,- Kč 1 kg 350,- Kč

Čajové pečivo s Dia sladidlem 250g 190,- Kč 1 kg 350,- Kč
Oříškové rohlíčky 250g 210,- Kč 1 kg 370,- Kč

Kokosky 250g 130,- Kč 1 kg 240,- Kč

Sněhové pečivo 250g 130,- Kč 1 kg 240,- Kč

Objednávat můžete do 15. 12. 2020
na tel.: 734 155 682 nebo 737 289 730

Kavárna Gernatův dům
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& DUNAJ

NOVÁ PAKA
STŘEDA 13. LEDNA 2021,   20.00 hod.

Vstupenky již v předprodeji na baru restaurace
                         info na tel: 608 555 091 ,  vstupné  350 Korun   

IVA BITTOVÁ

Restaurace NOVOPACKÉ SKLEPY,
VÝJIMEČNÝ KOMORNÍ KONCERT NA PŮDĚ RESTAURACE  

KONCERT

Fascinující plavba na vlnách alternativního rocku. Zásadní kapela historie české hudební scény Dunaj je zpět 
s novými písněmi i svými hity. Ve velkém stylu a navíc i s Ivou Bittovou, světovou zpěvačkou a houslistkou. 

JOHN BYRON JAGGER

NOVÁ PAKA
ČTVRTEK  15. DUBNA 2021,   20.00 hod.

Vstupenky již v předprodeji na baru restaurace nebo na www.goout.cz
                         info na tel: 608 555 091 ,  vstupné  380 Korun   

JAVIER VARGAS

Restaurace NOVOPACKÉ SKLEPY,

KONCERT

BLUES BAND &

Španělsko-argentinská blues rocková skupina Vargas Blues Band s dvorním kytaristou Carlose Santany
  přizvala ke spolupráci Johna Byrona Jaggera – synovce Micka Jaggera z kapely  Rolling Stones.

pouze 5 
koncertů v ČR

Slavná hudební jména se valí do Paky

12.2. 2021 ve 20hod.Pátek

trio

vstupenky již v předprodeji v restauraci. Rezervace na tel: 608 555 091

vstupné 260Korun
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ŠKOLY

Všimli jste si také netradičních vánočních 
dekorací či dobrot v řetězcových obcho-
dech, jako je například britské Tesco? 
Také si říkáte, co nám to sem globální 
svět zanesl? Pojďte společně s námi na-
hlédnout do vánočních oslav v Britském 
království tak, jak to pro vás nachystala 
děvčata v hodinách distanční anglič� ny. 

Věděli jste, že v Anglii:
• slaví Štědrý den až 25. prosince?
• nenosí dárky Santa Claus, ale Father 

Christmas, tedy vánoční dědeček?
• dě�  dostávají dárky do punčochy 

a pod stromeček si dávají dárky čle-
nové rodiny, obvykle včetně dě� ?

• štědrovečerní večeře se podává v po-
ledne? A kromě pečeného krocana 
obsahuje také zeleninu, například 
petržel, růžičkovou kapustu nebo mr-
kev?

• Wassail – je svařený nápoj pro „dob-
ré zdraví“, který je podobný našemu 
„svařáku“?

• vánoční čaj o páté se podává s ko-
řeněnými vánočními zákusky mince 
pies?

• velké papírové bonbony, crackers, 
zdobí vánoční tabuli? Je to papíro-
vá trubice ve tvaru velké sladkos�  
se skrytým pokladem. Osoby u stolu 
si kříží paže a chytnou jeden konec 
krekru. Zatažením dojde k hlasitému 
prasknu� . Uvnitř je vždy v� p pro po-
bavení u štědrovečerní večeře a malý 
v� pný dáreček; 

• dospělí i dě�  mívají při večeři na hla-
vách papírové korunky a každý je král?

• „na Štěpána“ chodí Britové po náku-

pech? Probíhá tam to� ž něco, jako 
v USA Black Friday, tedy den velkých 
výprodejů a slev;

• Britové věří, že pokud neodstrojí vá-
noční stromeček do 12 dnů od Vánoc, 
přinese jim to smůlu na celý rok?

Pokud vás anglické zvyky nezaujaly a ří-
káte si stejně jako my, že ty české Vánoce 
mají větší kouzlo, vyzkoušejte si alespoň 
vánoční zákusky mince pies.

Mince pies
Suroviny na těsto
• 375g hladké mouky
• 260g másla (změklého)
• 150g cukr moučky (plus na posypání)
• 1 větší vejce a jedno rozšlehané vejce 

na pomazání

Suroviny na náplň
• 600 g kořeněné směsi (rozinky a po-

merančová kůra namočená v brandy, 
okořeněná hřebíčkem a skořicí)

• 2 nakrájené mandarinky
• 1 jablko nakrájené najemno
• kůra z 1 citrónu
• trochu moučkového cukru na poprá-

šení

Postup
Do misky dejte 375 g hladké mouky 
a 260 g změklého másla a společně pro-
míchejte. Přidejte 125 g moučkového 
cukru a 1 větší rozšlehané vejce. Pro-
pracujte na lehce pomoučené podložce, 
dokud se těsto nespojí. Zabalte těsto 
do potravinářské fólie a nechte 10 minut 
v chladu odležet.

Do misky dejte ovocnou kořeněnou 
směs a přidejte 2 nakrájené mandarinky, 
1 jemně nasekané jablko a kůru z 1 citró-
nu. Předehřejte si troubu na 200-220 °C. 
Vyválejte těsto na tloušťku 3 mm. Kula-
tým vykrajovátkem (asi 10 cm) vykrojte 
16 koláčků a dejte do forem na muffi  -
ny. Do každé dejte 1 lžíci ovocné směsi. 
Okraj každého koláče potřete trochou 
rozšlehaným vejcem a zaklopte koleč-
kem. Povrch potřete rozšlehaným vej-
cem, posypte moučkovým cukrem a pak 
udělejte malý řez na povrchu koláče. Ko-
láče pečte po dobu 15-20 minut, dokud 
nejsou zlatohnědé. Nechte je vychlad-
nout, než je vyndáte z formy na muffi  ny 
a před podáváním je poprašte ještě tro-
chu moučkovým cukrem. 

Sára Dědečková, Klára Pilařová,
Tereza Malá a Kristýna Nováková,

studentky oboru cukrář SŠGS

     

JAK SE SLAVÍ VÁNOCE V ANGLII,
ANEB DISTANČNÍ ANGLIČTINA S CUKRÁŘKAMI SŠGS 
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DĚKUJEME NAŠIM ZDRAVOTNÍKŮM 
Určitě s námi budete souhlasit, že v této 
době existuje hned několik profesí, které 
si zaslouží mnohem více než běžné oce-
nění jejich práce. Na prvním místě jsou 
to určitě pracovníci ve zdravotnictví!
Právě proto se zaměstnanci Střední ško-
ly gastronomie a služeb Nová Paka sna-
ží od počátku koronavirové pandemie 
naše zdravotníky v rámci svých možnos�  
podporovat. V jarním období to bylo ma-
sivní ši�  ochranných roušek, které byly 
ve velké většině bezplatně směrovány 

právě do regionálního zdravotnictví 
a sociálních služeb. 
Druhou formou podpory je dlouhodobá 
fi nanční sbírka mezi zaměstnanci školy, 
na jejímž základě pak ke zdravotníkům 
míří ze školních cukrářských a pekař-
ských dílen „sladké poděkování“ v po-
době zákusků a dalších výrobků. Po jar-
ní formě tohoto sladkého poděkování, 
a po další dodávce z října, byla v pořadí 
již čtvrtá dávka rychlých cukrů zavezena 
tentokrát do Oblastní nemocnice Jičín 

a Fakultní nemocnice v Hradci Králové, 
právě na svatého Mar� na. 
Chceme touto formou poděkovat všem 
zdravotníkům a posílit energii v jejich ne-
smírně důležité práci, tak náročné po fy-
zické i psychické stránce. Takže za nás 
všechny říkáme: „Nesmírně si vážíme 
Vaší práce! Děkujeme Vám!“

Za vedení SŠG
Mgr. Petr Jaroš, ředitel školy

Stejně jako všechny školy v republice 
i Střední škola gastronomie a služeb 
v Nové Pace byla v polovině října z roz-
hodnu�  vlády ČR z důvodu koronavirové 
pandemie opět zavřena a vyučování tak 
přešlo do elektronické podoby. Novin-
kou opro�  jaru letošního roku byl fakt, 
že ministerským rozhodnu� m byl tento 
druh vzdělávání zahrnut i do školské-

ho zákona a tudíž pro všechny žáky se 
distanční vzdělávání stalo povinné. Ne-
dílnou součás�  školních vzdělávacích 
programů středních odborných škol 
je také praxe. Ta se ale na dálku dělat 
nedá. Prak� cké dovednos�  a manuální 
zručnost žáků tak najednou na semafo-
ru povolených činnos�  dostaly červe-
nou. Z hlediska důležitos�  tak v součas-

né době � to žáci přicházejí o cca 50 % 
svého vzdělávacího obsahu v daném 
oboru. Přesto učitelé odborného výcvi-
ku s žáky komunikují prostřednictvím 
počítačů a snaží se jim tento handicap 
alespoň nějakou částečnou teore� ckou 
formou nahradit. Tento druh komuni-
kace nemůže nahradit přímou účast 
žáků v truhlářských, krejčovských, pe-
kařských či cukrářských dílnách, v pivo-
varech, cvičných kuchyních nebo přímo 
u sociálních partnerů, tj. v restauracích 
a hotelech. Bohužel z hlediska priorit 
postupného rozvolňování není praxe 
zmiňována, a tudíž žáci mají oprávněné 
pochybnos� , zda obor ve své prak� cké 
čás�  budou schopni zvládnout. Přáním 
všech je, aby se co nejrychleji vzdělávání 
vrá� lo do starých kolejí a žáci se mohli 
vrá� t nejenom do škol, ale i do míst své 
odborné praxe. Právě jejich odbornost 
bude v budoucnos�  určovat, do jaké 
míry budou ve svém oboru konkurence-
schopní a v profesním životě úspěšní. 

Mgr. Petr Ježek, 
ZŘŠ SŠGS Nová Paka

PRAXE ŽÁKŮ STŘEDNÍCH ODBORNÝCH ŠKOL SE NA DÁLKU DĚLAT 
NEDÁ… 
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Když jsme se začátkem září vraceli, 
a mnozí z nás poměrně natěšení, do ško-
ly, domnívali jsme, že je tomu nadlou-
ho. Ale pomalu stoupající údaje o počtu 
osob nakažených koronavirem a jejich 
říjnová eskalace nás nejprve částečně 
a po několika dnech úplně uvrhla zpět 
do distanční výuky. 
Nutno dodat, že na rozdíl od vlády jsme 
situaci nepodcenili a v případě podzim-
ního lockdownu prezenční výuky jsme 
stáli na lepší startovní pozici než v břez-
nu. Nejprve jsme u žáků provedli rozsáh-
lou analýzu jejich počítačové vybavenos-
�  a následně zakoupili a do nově zřízené 
počítačové učebny instalovali třicítku 
nových notebooků. Ty byly zakrátko, 
spolu se staršími, kompletně rozpůjčo-
vány mezi žáky. 
Základní pla� ormou, v níž byli vyučující 
proškoleni a v níž probíhala distanční vý-
uka, byl vybrán Google Classroom a pro 
on-line hodiny a pedagogické porady 
Google Meet. S citlivos�  k mladším žá-
kům a na doporučení MŠMT byl počet 
on-line hodin stanoven na tři denně, 
i když zejména starší zvládli občas o ho-
dinu či dvě více.
Už za zvýšených hygienických opatření 
jsme 1. září zahájili nový školní rok. Žáci 
primy, I. A a I. G, absolvovali zahajovací 
ceremoniál v aule (bohužel bez rodičů), 
ostatní se přivítali se svými učiteli v kme-
nových třídách. 
Od 9. září byli povinni všichni žáci a za-
městnanci nosit roušky ve vnitřních 
prostorách školy, dodržovat pravidlo 3R 
(rozestupy, roušky, ruce) a pravidelné 
větrání. Již od jara byla samozřejmos-
�  všudypřítomná dezinfekce, později 
znásobená dvěma stojany s dezinfekcí 
v přízemí u hlavního schodiště. Veškeré 
důležité informace byly průběžně zveřej-
ňovány a aktualizovány na webu školy.
Mezi první akce nového školního roku už 
léta patří seznamovací kurzy, jež probí-
hají v nedaleké Homoli u Jičína. V průbě-
hu čtrnác�  zářijových dnů se zde postup-
ně vystřídali výše uvedení primáni, nové 
žákyně (a jeden žák) pedagogické školy 
a dvacítka nových gymnazistek a gymna-
zistů. Pestrou škálu teambuildingových 
ak� vit pro ně připravila Šárka Horáková 
s Janou Knapovou a k rukám jim v roli 
třídních učitelů byla Radka Ponikelská, 
Marta Ehmigová a Veronika Mudrocho-
vá. 
V souvislos�  s usnesením vlády ČR došlo 
v průběhu října ke dvěma, resp. třem 
změnám ve výuce. Nejdříve od 12. října 

přešly střední školy, jejichž žáci mají spl-
něnou povinnou školní docházku, na di-
stanční studium a třídy nižšího stupně 
gymnázia dál pokračovaly v prezenční 
výuce. Ne však na dlouho, neboť od 14. 
října se kompletně všichni žáci vzdělá-
vali výhradně distanční formou. Stejně 
tak rychle skončila i praxe žákyň a žáků 
ze SOŠPg. Původní omezení, které mělo 
skončit 25. října, bylo nakonec pro-
dlouženo až do konce měsíce, když byl 
na 26.-27. října vyhlášen zákaz přítom-
nos�  všech žáků ve škole, ale distanční 
výuka neprobíhala.
Rovněž byla upravena doba vydávání 
obědů - od 11.15 do 11.30 h a od 12.30 
do 14 h do jídlonosičů, nebo oběd 
zkonzumovat v jídelně v čase od 11.30 
do 12.30 h.
Spolu s novým školním rokem se „na-
plno“ rozeběhly různé, zejména příro-
dovědné soutěže. Na 14. 10. byla na-
plánována soutěž Přírodovědný klokan, 
shrnující poznatky z biologie, fyziky, che-
mie, geografi e a trochu z matema� ky, 
leč přesně ten den došlo k uzavření škol 
a klokan se nekonal, byl přeložen na ne-
určito.
Navzdory koronavirové krizi se ale kona-
la Logická olympiáda, pořádaná sdruže-
ním Mensa. Po úvodním říjnovém kole 
a oznámení výsledků postoupí nejúspěš-
nější žáci do kola krajského, které pro-
běhne rovněž on-line.
Za sebou máme i start Přírodovědné 
ligy. Za pozměněných podmínek, mezi 
něž patří snížení kol na pět či úprava ko-
efi cientu za rychlostní prémie, proběhla 
dvě kola se 46 soutěžícími. Stálicí zůstá-
vá dlouhodobá prak� cká úloha s termí-
nem odevzdání v prosinci. Odměna pro 
nejúspěšnější je stále stejná - exkurze 
do České televize v jarním termínu. V ka-
tegorii Junior (prima - kvarta) je aktu-
álním lídrem Mar� n Kalenský z primy, 

následován Kryštofem Vitvarem z kvar-
ty a Filipem Špicarem z primy a Nikolou 
Holubovou z tercie, oba shodný počet 
bodů. V celkovém pořadí všechny jme-
nované předběhl Petr Mádlík z I. G. 
Z důvodů nekonání se Přírodovědného 
klokana bohužel padla myšlenka Příro-
dovědného dvojboje - spojení výsledků 
Přírodovědného klokana a Přírodovědné 
ligy.
V dopoledních hodinách 16. října pro-
běhla týmová soutěž pod názvem Ener-
ge� cká olympiáda, která formou in-line 
testu zkoumala znalos�  z elektromobi-
lity, energe� ckého trhu, obchodování 
s elektřinou z tradičních a obnovitelných 
zdrojů energie. Nejedná se o vědomost-
ní soutěž, důležité je, aby žáci dokázali 
informace najít, zpracovat a použít. Nej-
lepších 25 týmů poměří své síly v celo-
státním fi nále 11.-13. listopadu. Kromě 
zajímavých fi nančních cen je tu ještě 
další lákadlo - První tři týmy získají mož-
nost dostat se na jakýkoliv bakalářský 
program na FEL ČVUT v Praze a na ba-
kalářský program Silnoproudá elektro-
technika a elektroenerge� ka (BPC-SEE) 
na FEKT VUT v Brně bez přijímacích zkou-
šek. Účast v olympiádě je také významně 
ohodnocena bonusovými body při se-
stavování pořadí uchazečů pro studijní 
programy FEI VŠB-TUO (Elektroenerge-
� ka, Projektování elektrických systémů 
a technologií). Tato nabídka však zůstala 
našemu týmu odepřena, neboť trojice 
oktavánů (Krch, Břeň a Tláskal) skončila 
ve druhé stovce účastníků ze tří.
 Něco málo pozi� vního závěrem. V ně-
kolika posledních slunečných dnech uči-
telé využili k výuce prostředí venkovské 
třídy, prak� cky v cílové rovince se ocitla 
úprava vnějšího pláště budovy internátu 
a po viru ve škole ani památky!

Ladislav Kodym

SHRNUTÍ UDÁLOSTÍ NA GYMNÁZIU A SOŠPG ZA ZÁŘÍ A ŘÍJEN 
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Městské kulturní středisko - F. F. Procházky 101, Nová Paka, tel./fax 493 721 928, www.kultura-novapaka.cz

MISTŘE, O ČEM SE NEVÍ?
– DS Sophia Art
úterý 1. 12. 2020 v 17:00, malý sál MKS, vstupné 120 Kč
Zábavný dialog herce Karla Soukupa s režijní i hereckou legen-
dou Janem Kačerem. Tento umělec se na fi lmové a divadelní 
scéně pohybuje už více než 50 let a podělí se s námi o příběhy 
nejen z hereckého zákulisí.

FILMOVÝ VEČER
KARLA POKORNÉHO
čtvrtek 3. 12. 2020 v 18:00, malý sál MKS,
vstupné dobrovolné
Tradiční projekce čtyř krátkých fi lmů Karla Pokorného - old-
skauta, nezávislého publicisty, amatérského fotografa a kame-
ramana.
1. Město, ve kterém žiji
2. Vyhrál jsi? Tak jeď!
3. Půl stole�  čekání
4. Medaile z pohádky

KONCERT EVY MATĚJOVSKÉ
S KAPELOU
pátek 4. 12. 2020 v 19:00, velký sál MKS

ZRUŠENO, NÁHRADNÍ TERMÍN JARO 2021

PŘÍJEZD MIKULÁŠE S DRUŽINOU
sobota 5. 12. 2020

ZRUŠENO

VÁNOČNÍ KONCERT
VÁCLAVA MARKA S ORCHESTREM
úterý 8. 12. 2020 v 19:00, velký sál MKS, vstupné 360/340 Kč

ZRUŠENO
Václav MAREK s orchestrem hraje k tanci i poslechu tu nejlepší 
hudbu nejen z minulého stole� .
„Vánoční koncert 2020“ přináší vedle domácích šlágrů a celosvě-
tově známých a osvědčených evergreenů také oblíbené vánoční 

Vážení návštěvníci, milí příznivci a přátelé novopackého
(již dlouho zavřeného) divadla.

Co napsat ke konci roku 2020, roku podivného, plného osob-
ních zkoušek pro nás všechny. Určitě musíme napsat to, že 
nám moc chybíte. Chybí nám šum na chodbách, váš smích 
v sále, vaše energie, kterou vytváříte báječnou atmosféru 
a předáváte ji hercům. Chybí nám setkání na malém sále při 
vernisážích, která jsou vždy milá, rodinná a velmi přátelská. 
Chybí nám děti  na představeních „loutkandy“ a jejich bez-
prostřední reakce.
Bohužel v letošním roce společně neuvítáme příjezd sv. 
Marti na, Mikuláše s jeho družinou, ani nerozsvítí me vánoč-
ní stromeček. Přes toto všechno neveselé musíme vyřídit 
spoustu pozdravů od umělců a agentur, kteří k nám pravi-
delně jezdí. Ve svých zprávách či telefonátech vzpomínají 
na packé diváky, skvělou kulisu v sále, kterou jim umíte vy-
tvořit. Ptají se na zdraví vás všech, a jak to u nás v Pace 
vypadá. Věřte, že cítí me navzájem obrovskou psychickou 
podporu a často jsou vzkazy až dojemné. Na Paku vzpomíná 
pan Václav Hybš – bylo zde moc pěkně, těší se k nám „hoši“ 
z Divadla Járy Cimrmana a řada dalších. Stejně jako umělci, 
myslíme i my na vás všechny diváky, stýská se nám po po-
povídání s vámi, držíme place, abyste byli zdraví a v klidu.
Možná vánoční svátky budou letos jiné, ale věříme, že o to 
více v duchovním rozměru. Buďme k sobě prosím ohledu-
plní, pomáhejme si navzájem a snažme si zachovat úsměv. 
Jistě si uvědomujeme, že Vánoce nejsou o nákupních cent-
rech, ale o setkávání, vzpomínání a rozdávaní radosti  sobě 
navzájem, z toho, že jsme a máme se rádi. Pevně doufáme, 
že všechno zlé skončí a v dobré se obrátí .
A naše největší přání? Hodně, hodně zdraví, a hlavně se už 
velmi těšíme na setkání s vámi v roce 2021.

Za celý kolekti v Městského kulturního střediska
Romana Marti ncová

„Věci lidské nejsou zcela v pořádku, ale nejsou také docela 
ztraceny.“

J. A. Komenský

Veškerá nezrušená představení se uskuteční 
pouze v případě rozvolnění opatření.
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písně a skladby včetně nejkrásnějších klasických českých koled.
Hlavním hostem bude zpěvačka a muzikálová herečka Leona 
MACHÁLKOVÁ.
Jako vokální sólisté vystoupí Kamila NOVOTNÁ, Lenka ŠVEST-
KOVÁ, Filip HOŘEJŠ A Jan DOSKOČIL.
Konferenciér programu Dr. Milan MAREK je velký milovník 
Osvobozeného divadla a profesi moderátora si osvojil v Čes-
kém rozhlase. 

KONCERT PODKRKONOŠSKÉHO 
SYMFONICKÉHO ORCHESTRU
– Předpověď počasí
12. - 13. 12. 2020 (nebylo upřesněno) v 18:00, velký sál MKS, 
vstupné 160 Kč

PŘESUNUTO NA BŘEZEN 2021
Pro podzimní část své již 14. koncertní sezóny připravuje Pod-
krkonošský symfonický orchestr další originální hudební pro-
gram, jehož tématem jsou tentokrát nejrůznější meteorologic-
ké jevy.
Nelze říci, že by se hudební skladatelé věnovali meteorolo-
gickým jevům ve velkém, ale přesto se diváci mohou těšit na 
takřka kompletní předpověď počasí. To vše prostřednictvím 
nádherné hudby od L. Beethovena, E. Griega, J. Strausse,
P. Čajkovského nebo E. Lecuony. 
Orchestru se ujal dirigent Josef Kurfi řt, večerem bude provázet 
meteoroložka a dlouholetá moderátorka České televize Alena 
Zárybnická.

TANEČNÍ ODPOLEDNE
– Radka a Václav Fajtovi
neděle 27. 12. 2020 v 15:00, malý sál MKS, vstupné 50 Kč
Známé písně a příjemné melodie k tanci i poslechu vám zahrají 
manželé Fajtovi z Lomnice nad Popelkou. 

PŘIPRAVUJEME:
pondělí 4. 1. 2021
DIVADLO JÁRY CIMRMANA
– HOSPODA NA MÝTINCE
– velký sál MKS, vstupné 420/400 Kč - již v prodeji

středa 20. 1. 2021
TŘÍKRÁLOVÝ KONCERT – 4 TENOŘI
– velký sál MKS, vstupné 450/430 Kč - již v prodeji
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MĚŘENÍ DIOPTRIÍ

Měření zraku bez objednání!
Sleva 15%

na multifokální brýle!
Platnost akce do konce roku!

MASÁŽE
POHLAZENÍ NA DUŠI

Dopřejte si vytoužený odpočinek, pomůže 
vám od každodenních starostí a přinese, díky 
jedinečné přírodní kosmetice jako je Nobilis 

Tilia a Divoká Kosmetika, pocit štěstí.

ČÍNSKÁ MEDICÍNA 
A MASÁŽE  

Mgr. Andrea Jiskrová | objednávky: tel. 734 133 794

masazetcm@gmail.com  |  Studio Harmonia, Masarykovo nám. 8, Nová Paka  |   tcmmasaze 

•  klasická sportovní masáž, masáž baňkami
•  diagnostika dle tradiční čínské medicíny
•  ošetřování akupunkturních bodů, čínská fytoterapie
•  dětské tuina masáže na běžná dětská onemocnění
•  NOVINKA - manuální lymfatické masáže
•  lymfotaping
•  dárkové poukazy



35číslo 12

Vzdělávací centrum DS Saurus

Nabídka volných pracovních míst
Vývojový konstruktér/ka

konstrukční a projekční práce na zákaznických projektech

Operátor výroby – technik výroby
výroba op�ckých produktů, spolupráce při výrobě prototypů

Technická podpora prodeje
podpora zákazníků, navrhování technických řešení

Operátor výroby – odpolední směna
výroba op�ckých komponentů

Operátor výroby – specialista
ruční výroba speciálních op�ckých komponentů

Aktuální nabídku pracovních míst najdete na
www.sqs-fiber.cz v sekci Kariéra.

Profesní životopis můžete vložit přes webový
formulář, zaslat na personal@sqs-fiber.cz,
případně přijít osobně vyplnit dotazník

uchazeče o zaměstnání.
Vaše dotazy rádi odpovíme na tel. 493 765 381.

Vzdělávací centrum DS Saurus je společným projektem firem SQS Vláknová optika a Quittner & Schimek, které tak chtějí podpořit rodiny
svých zaměstnanců s malými dětmi. Jedná se o moderní, nadstandardně pojaté vzdělávací zařízení pro děti od 2 let do zahájení školní
docházky. Případná volná kapacita může být nabídnuta i jiným firmám nebo rodičům, kteří by měli zájem služby Vzdělávacího centra
DS Saurus využít.
Aktuální informace z každodenního dění v dětské skupině najdete na webu www.sqs-saurus.cz.
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Z NOVOPACKÉHO SPORTU

                13. ROČNÍK TENISOVÉ NERELIGY
Stejně jako v předchozích letech, tak 
i letos se tenisová sezóna v oddíle TENIS 
CENTRUM Nová Paka nesla především 
ve znamení zápasů Nereligy. 13. roční-
ku oblíbené soutěže, která probíhala 
od května do září, se opět zúčastnilo 30 
družstev ve 3 výkonnostních skupinách. 
V každé skupině se hraje systémem ka-
ždý s každým, přičemž ve vzájemných 
zápasech družstev se hrají dvě dvouhry 
a jedna čtyřhra, a to na dva vítězné sety. 
Celkem bylo v sezóně 2020 odehráno 
135 zápasů družstev, tj. 270 dvouher 
a 135 čtyřher. Podrobnos�  a výsledky 
najdete na www.tenisnp.cz v sekci Ne-
religa.
Na soupiskách týmů letos fi gurovalo 125 
tenisových nadšenců z Nové Paky a okol-
ních měst a obcí. Většina z nich se ak� v-
ně zapojila do soutěže. 
13. ročník byl výjimečný zejména mimo-
řádně drama� ckým a vyrovnaným sou-
bojem o čelní příčky v 1. lize. Rozluštění 
tajenky se jménem vítězného družstva 
nakonec nepřineslo nic nového. Kopeč-

káři (Vojtěch Kazda a Mar� n Vondráček) 
opět zvítězili a prodloužili rekordní sérii 
13 vítězství ze 13 dosavadních ročníků. 
Pohár za druhé místo si pošesté za sebou 
odneslo družstvo Pinec (Mar� n Sochor, 
Tomáš Fišar). Na tře� m místě se umís� lo 
družstvo DoDo TEAM (Jakub Hakl, Petr 
Lukeš, Michal Oborník a Ladislav Hruš-
ka). Nejlepším hráčem letošního ročníku 
je Jakub Hakl.
O přípravu kurtů v průběhu celé sezóny 
se vzorně starala správcová Marta Ro-
senbergová.
Slavnostní zakončení včetně vyhlášení 
výsledků nám letos bohužel neumožnila 
epidemiologická situace a s ní spojená 
vládní opatření. Jakmile to bude mož-
né, akci uspořádáme a poháry předáme 
do správných rukou.
Jménem oddílu TENIS CENTRUM děkuje-
me sponzorům a těšíme se na příš�  se-
zónu a 14. ročník. 

Tenis centrum

Letošní MTB sezona zkraje roku vypa-
dala, že se rozeběhne v poklidu, ale již 
na jaře bylo vše jinak. Zákeřný virus zha-
� l veškeré plány a musela se vymyslet 
nová strategie v účastech na závodech. 
Spoustu závodů pořadatelé buď zrušili, 
anebo přesunuli na podzim. Děcka z klu-
bu BAKAKO Nová Paka se musela opro�  
loňské sezoně drobátko uskromnit. Přes-
to se letos podařilo stanout na startu 52 
MTB závodů a zde získat 110 pódiových 
umístění. Na nejvyšší stupínek jsme vy-
stoupili celkově 62krát. Nejzdatnější byla 
letos Elí Famfulíková, která získala 25 
zlatých medailí. Celkem se sportovního 
zápolení zúčastnilo 22 dě�  ve věku 7–15 
let. Pravidelně se 2x v týdnu konaly or-
ganizované projížďky, a pak o víkendech 
vše děcka zúročila na závodech.
Při Hradeckém poháru celkově zvítězi-
la ve své kategorii Elí Famfulíková a její 
sestra Bára obsadila ve své kategorii cel-
kově 3. místo. Při Libereckém MTB Cupu 
obsadila Elí Famfulíková celkově 2. místo 
a v nejstarší chlapecké kategorii obsadil, 
až po smolném škrtání nejhoršího vý-

sledku, Mára Foltýn taktéž 2. místo. Tuto 
kategorii jsme poslední 3. ročníky vždy 
vyhrávali. Nejprve Mar� n Kubišta a pak 
2x Jeník Bajer.
Krkonošský pohár byl letos plně v našich 
rukách! Své kategorie vyhráli obě sestry 
Famfulíkovy, Dan Polášek, Mára Foltýn, 
Nikča Bezstaros�  a Jeník Bajer. Bronzové 
poháry získali Lukáš Trllo a Vojta Selvek.
Při Nova Cupu, který letos nakonec čítal 
jen 10 závodů, se obrovského úspěchu 
podařilo dosáhnout Nikče Bezstaros-
� , když svoji kategorii celkově vyhrála, 
a po celoročně skvělých výkonech za-
slouženě obdržela velký zlatý pohár.
Do nadcházející sezony, která snad již 
bude v poklidnější atmosféře, přejme 
všem členům klubu nepřeberné množ-
ství úspěchů a ve zdraví zdolání veš-
kerých nástrah závodních tra�  po celé 
naší překrásné zemičce. Všem čtenářům 
Achátu přeji po celý rok 2021 hlavně 
mnoho zdravíčka a šťastné proži�  letoš-
ních Vánoc.

Jirka Bajer

ÚSPĚŠNĚ ZLATÁ MTB SEZÓNA 2020

VYTRVALEC 
VAGENKNECHT 
LETOS VYHRÁL 
VELKOU CENU 
VÝCHODNÍCH 

ČECH
Absolutním vítězem 32. ročníku Vel-
ké ceny východních Čech v bězích se 
letos stal packý vytrvalec Fran� šek 
Vagenknecht. Tato Velká cena byla 
letos vzhledem ke koronaviru ochu-
zena, protože místo obvyklých pa-
desá�  závodů se jich konalo pouze 
jednadvacet.
Nejlepším běžcem se letos stal no-
vopacký Fran� šek Vagenknecht. 
Vloni byl tento vynikající vytrvalec, 
který dokázal vyhrát i Český po-
hár v běhu do vrchu, čtvrtý. Letoš-
ní zrušení vrchařské soutěže dalo 
packému vytrvalci možnost zvítězit 
ve Velké ceně nejen ve své kategorii 
kategorie 40–44 let, ale i absolutně 
bez rozdílu kategorií. 
Fran� šek Buřil z Vidochova vyhrál 
kategorii 50–54 let. V kategorii 
do 34 let byl nejlepší Vítězslav Šolc 
z BK Náchod. Veterány 45–49 vyhrál 
tře�  muž v absolutním pořadí Ma-
rek Kincl, rovněž z Náchoda. Josef 
Krátký z RH Pardubice vyhrál muže 
50–54 let. 
Kategorii 65–69 let vyhrál Milda Ba-
jer, rovněž z Pardubic. Dále vyhráli 
Josef Metelka ze Ski Police nad Me-
tují (75–79 let) a Stanislav Doležal 
z Pardubic – nad 80 let. V ženách 
byla bezkonkurenční Denisa Kozá-
ková z Hradce Králové. 

Míla Pour
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Dva novopač�  jezdci absolvovali Me-
zinárodní mistrovství České republiky 
v autokrosu 2020 a oběma se podařilo 
probojovat se na stupně vítězů v cel-
kovém hodnocení po všech čtyřech zá-
vodech (Poříčí nad Sázavou, Sedlčany, 
Nová Paka a Humpolec). Ondřej Med-
lík ve třídě Junior Buggy nestačil pouze 
na mistra ČR Jakuba Novotného a v nej-
pres� žnější třídě „plechovek“ Touring 
Autocross dosáhl Lukáš Musil na tře�  
příčku, když si vyjel stejný počet bodů 
jako domácí hvězda Václav Fejfar. Ten 
měl bohužel před posledním závodem 
vážné zdravotní problémy. Nicméně 
mnohem cennější vítězství, než jsou ta 
na autokrosových drahách, vybojoval, 
což je jednoznačně nedůležitější zprá-
va této sezóny. Vašek skončil díky lep-
ším dílčím výsledkům druhý a mistrem 
třídy se stal Dušan Horčička. Počínání 
autokrosového týmu Musil Racing jsem 
v Nové Pace měl možnost sledovat pří-
mo z jejich zázemí v depu. Banda novo-

packých kamarádů dělá první poslední 
pro největšího blázna z nich, který spo-
lečné úsilí zúročí svou jízdou na tra� . Cí-
� l jsem se tam jako doma, protože přes-
ně takhle vlastně fungují i naše účas�  
na cyklis� ckých ultramaratonech. V rokli 
to byl velký zážitek, který mě také vedl 
k napsání tohoto příspěvku. Kluků jsem 
se po sezóně zeptal na dvě otázky:
Jak jsi byl spokojený se sezónou 2020?
Ondřej Medlík: Se sezónou 2020 jsem 
spokojený, i když to na začátku vůbec 
nevypadalo dobře, první dva závody se 
nevydařily, v prvním závodě  jsem dojel 
6. a ve druhým 10. Pak následovala Nová 
Paka a doma se zadařilo, dojel jsem 
na 4. místě, což byla veliká spokojenost. 
Na posledním závodě v Sedlčanech hod-
ně pršelo. Propršela celá sobota, a tak 
se jely závody jenom v neděli. Celý den 
mně vycházel podle představ a ve fi nále 
jsem i zvítězil. Tímto umístěním jsem se 
posunul na celkové druhé místo v šampi-
onátu. 

Lukáš Musil: Se sezónou jsem byl spoko-
jen velmi. Byla to pro nás sezóna testo-
vací a tyto výsledky jsem nečekal. Za ně 
mohu děkovat celému našemu týmu. 
Mechanikům, kamarádům a své rodině. 
Byli pro mě oporou a velkou pomocí. Zá-
vody byly krátké, ale i tak jsme si to užili 
parádně. 

Jaké jsou Tvé plány na sezónu 2021?
Ondřej Medlík: Plány na sezónu 2021 
jsou takové, že bychom chtěli odjet 
všechny závody v MMČR a ME.
Lukáš Musil: Plánovat můžeme cokoliv, 
zaleží, co nám tato doba přinese a dovo-
lí. Doufáme ve zlepšení celé této situace. 
Závody bez diváků pro nás nejsou závody 
se vším všudy, a tak doufám, že se zjara 
postavíme na startovní rošt ve velkém 
počtu jezdců a užijeme si sezónu 2021 
naplno. Láká nás Evropa, tak třeba to vy-
jde. Uvidíme.

Danda Polman

ÚSPĚCHY NOVOPACKÝCH AUTOKROSAŘŮ

Lehké bugyně Ondry Medlíka je občas do skoku

Mechanici týmu Musil Racing makají 
jako šrouby Nová Škoda Fabia z dílny Musil Racing

Ondra má speciální koncept bugyny s menším průměrem kol

V Humpolci vyhrál Václav Fejfar,
Lukáš Musil bral bronz
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TURNAJ DOROSTENEK OVLÁDLA KŘEPINSKÁ
Na turnaj dorostenek, jež se konal 
ve dnech 11.–13. srpna 2020, se do Nové 
Paky sjelo celkem 20 mladých tenistek. 
Vítězkou turnaje se stala 16letá Simona 
Křepinská z Lokomo� vy Trutnov po vý-
hře nad postrachem favoritek nenasa-
zenou věkem ještě starší žákyni Nelu 
Linhartovou, hájící barvy I. ČLTK Praha. 
Tře�  místa si připsaly Lucie Horáčková 
z LTC Mladá Boleslav, která mj. ve čtvrt-
fi nále porazila Annu Lucii Slavíčkovou 
z TK Ús�  nad Labem poté, co odvrá� la 
tři mečboly v závěrečném super� ebrea-
ku, a Alexandra Kučerová z TK Blansko. 
K ozdobám klání patřilo i drama� cké 
čtvr� inále plné zvratů mezi Linhartovou 
a Nikolou Peldovou z SK Hamr, které rov-
něž rozhodl až závěrečný super� ebreak. 
Z šes�  domácích hráček se přes brány 

předkola podařilo dostat pouze Tereze 
Tegelové a Zuzaně Drábkové. Ve čtyř-
hře dominovaly druhé nasazené Valérie 
Musilová (TJ Spoje Praha) s Linhartovou 
po vítězství nad párem Kučerová – Pel-
dová. Ceny za tře�  místa si odvezly dvo-
jice Michelle Vašíčková (SK HIT Hradec 
Králové) – Křepinská a Slavíčková – Tere-
za Lehká (LTK Bílina). Výsledky – dvouhra 
semifi nále: Linhartová – Horáčková 6:0 
a 6:1, Křepinská – Kučerová 6:1 a 6:0; 
fi nále: Křepinská – Linhartová 6:4 a 6:2. 
Čtyřhra semifi nále: Kučerová / Peldová 
– Vašíčková / Křepinská 6:3, 6:7 (2) a 1:0 
(3), Musilová / Linhartová – Slavíčková / 
Lehká 6:1 a 6:3; fi nále: Musilová / Linhar-
tová – Kučerová / Peldová 6:3 a 6:1.

Tenis Nová Paka

Vítězka dvouhry Simona Křepinská 
s fi nálovou soupeřkou Nelou 

Linhartovou

Vítězem 49. ročníku turnaje mužů „O no-
vopacký dort“, který se konal ve dnech 
15.–17. srpna 2020, se stal Pardubák To-
máš Kelnar, hrající v současné době za TC 
Brno, jemuž vzdal fi nálový soupeř a prv-
ní nasazený Richard Pavluv z LTC Houš-
tka, protože byl dodatečně nominován 
na mistrovství ČR jednotlivců do Ostra-
vy. Tře�  místa vybojovali domácí Lukáš 
Jebavý a Petr Maštálka z LTC Mladá Bole-
slav. Čtyřhru si podmanili vítězové z roku 
2016 Ladislav Zelený s Jakubem Řehákem 
(oba Tenisový klub Eden) po drama� cké 
řeži pro�  dvojici Bohuš Nosek (TK Kvasi-
ny) / Lukáš Melichárek (TC Nové Město 
nad Metují). Finále bylo v režii druhých 
jmenovaných do stavu 6:1 a 3:2, kdy oba 
hráči neproměnili pět breakbolů, a klá-
ní tak po následném zvratu ve vývoji 
zápasu musel rozhodnout až závěrečný 

super� ebreak. Tře�  místa obsadily dvo-
jice Hubert Sajdak (Lokomo� va Trutnov) 
/ Daniel Bre�  (TCEN Hrádek nad Nisou) 
a hráči domácího áčka Jiří Bartoš / Lukáš 
Hayek (hostující ze Spartaku Vrchlabí). 
Finalisté dvouhry a vítězové čtyřhry si 
odvezli tradiční vynikající domácí dor-
ty od paní Peštové, všichni medailisté 
pak rovněž autokosme� ku od fi rmy DF 
Partner. Výsledky – dvouhra semifi nále: 
Pavluv – Maštálka 6:2 a 6:3, Kelnar – Je-
bavý 6:4 a 6:2; fi nále: Kelnar – Pavluv scr. 
Čtyřhra semifi nále: Nosek / Melichárek – 
Bartoš / Hayek 6:1 a 6:3, Zelený / Řehák 
– Sajdak / Bre�  6:2 a 6:4; fi nále: Zelený 
/ Řehák – Nosek / Melichárek 1:6, 6:4 
a 1:0 (7).

Tenis Nová Paka

VÍTĚZEM DORTU TOMÁŠ KELNAR

Vítěz 49. ročníku turnaje „O novopacký 
dort“ Tomáš Kelnar

Veselé Vánoce a šťastný nový rok všem našim čtenářům
přeje redakční rada Achátu
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Dárky, na kterých si pochutnáte...

www.okurik.cz                 ovoce zelenina vína         777608841             

SuperGigáč
se nespokojí s málem

Rychlost 1Gb/s

Síla výhodné ceny

Radost ve světě on-line 

1Gb/s1Gb/sInternet 
s rychlostí 
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Články zasílejte na e-mail: achat@munovapaka.cz, Inzerce: haklova@munovapaka.cz, jazyková korektura: Ing. Jiří Lenděl
foto na � tulní straně: Zdeněk Kudrnáč, foto na zadní straně: Daniel Polman

OBJEKTIVEM PAČÁKŮ

TURNÉ PĚTI HOSPOD (17. – 24. 10. 2020)
Charita� vní vyjížďka

Hospody byly sice zavřené a kvůli nastaveným pravidlům jsme nesměli jet velká skupina pohromadě, jak jsme zvyklí. Přesto nebyla
o zábavu a fajn setkání nouze. Prodejem placek a medailí bylo pro spolek Sportem pro�  bariérám vybráno bezmála 5000 Kč.

Na tuto částku byla cifra nakonec dorovnána. Děkuji všem za účast a podporu dobré věci! D. P.




